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Ngre siparin stërvitja e Grup-Batalionit 
të Këmbësorisë së Lehtë, “Biza-22”

148 rekrutë të rinj nisën stërvitjen Individuale 
Bazë si ushtarë-detarë aktivë në FA

Gjakmarrja, cikël i pafund 
i fenomenit shqiptar

“Ato ishin të parat”

148 rekrutë të rinj nisën stër-
vitjen Individuale Bazë si 

ushtarë-detarë aktivë në Forcat e 
Armatosura. Në ceremoninë e për-
cjelljes së tyre, morën pjesë kom-
andantë dhe familjarë të rekrutëve, 
drejtori i Shtabit të Përgjithshëm të 
FA-së, kolonel Arben Zani theksoi 
se veçori e rekrutimit të këtij viti 
ishte fakti se Forcave të Armatosura 
iu shtuan edhe shumë kandidatë 
nga fusha e artit dhe kulturës, nga të cilët 47 do 
t’i bashkohen Orkestrës Simfonike të FA-së. “Nga 
sot, ju do të keni një...

Ishte ky, skenari i shkruar vite 
më parë nga gazetari, publicisti 

i gazetës “Ushtria”, por jo vetëm, 
koloneli Fluturak Gërmenji, të cilin 
e jetësoi regjisori Verdi Take, me 
punën e tij të jashtëzakonshme, 
i cili solli para publikut ushtarak 
dhe atij civil në mjediset e audi-
toriumit, edhe një herë si para 55 
vitesh, udhëtimin e “dallëndysheve 
të para” nën uniformën ushtarake. 
Të pranishme ishin dhe vetë këto “misionare” që 
thyen çdo tabu të kohës për të ecur krah për krah 
burrave. Në këtë aktivitet morën pjesë...

Edhe pse kanë kaluar dekada, që 
kur Lekë Dukagjini vendosi të 

hidhte në letër ligjet e pashkruara 
të shqiptarëve, duket sikur jemi në 
të njëjtën shtrirje kohore. Sinkron 
ngjarjet, dhimbjet, jetët e marra, 
dhe ëndrrat e vrara. Ky ishte Kanuni 
i famshëm që mbase ngjyrat i janë 
zbehur, por fuqia e tij ka arritur të 
depërtojë deri në ditët e sotme, për 
t’u zbatuar jo siç duhet, por siç duan, 
pa e kuptuar drejt thelbin e tij. Kanuni u hartua nga 
Lekë Dukagjini për të rregulluar marrëdhëniet, si 
dhe për të vendosur rregulla të...Faqe 2

»

Faqe 6

»

Faqe 11

»

faqe 3»

Ministri i Mbrojtjes Niko Peleshi merr pjesë në takimin e pestë të Grupit të Kontaktit për Ukrainën
Ministri i Mbrojtjes Niko Peleshi, 

i shoqëruar edhe nga shefi i 
Shtabit të Përgjithshëm të Forcave 
të Armatosura, gjeneral brigade Ar-
ben Kingji, morën pjesë në takimin 
e Grupit të Kontaktit të Mbrojtjes 
për Ukrainën, me ftesë të sekretarit 
të Departamentit të Mbrojtjes së 
SHBA-ve, z. Lloyd Austin dhe shefit 
të Shtabit të Bashkuar të SHBA-ve, 
gjeneral Mark Milley. Në takimin e 
pestë, që u mbajt në Bazën Ajrore 

amerikane në Ramstein, Gjermani, 
morën pjesë ministra dhe shefa 
të shtabeve nga mbi 50 vende 
të botës, përfshi edhe Ukrainën. 
Vendet pjesëmarrëse konfirmuan 
unitetin dhe zotimin në mbështetje 
të Ukrainës, përballë agresionit rus. 
Shqipëria nga ana tjetër rikonfirmoi 
gatishmërinë e saj për të ofruar 
mbështetjen dhe ndihmën brenda 
kapaciteteve të saj, për të zbutur 
pasojat që... faqe 2»

Intervistë me Vasilika (Babo) Topin, ish-oficere, pjesë e 
kursit të parë të vajzave të FARSH
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Ministri i Mbrojtjes Niko Peleshi 
merr pjesë në takimin e pestë të 
Grupit të Kontaktit për Ukrainën

148 rekrutë të rinj nisën stërvitjen Individuale 
Bazë si ushtarë-detarë aktivë në Forcat e Armatosura

Ramstein, Gjermani

M
inistri i Mbrojtjes 
Niko Pe lesh i ,  i 
shoqëruar edhe nga 
shefi i Shtabit të 

Përgjithshëm të Forcave të Armato-
sura, gjeneral brigade Arben Kingji, 
morën pjesë në takimin e Grupit të 
Kontaktit të Mbrojtjes për Ukrainën, 
me ftesë të sekretarit të Departa-
mentit të Mbrojtjes së SHBA-ve, z. 
Lloyd Austin dhe shefit të Shtabit 
të Bashkuar të SHBA-ve, gjeneral 
Mark Milley. 

Në takimin e pestë, që u mbajt në 
Bazën Ajrore amerikane në Ramstein, 
Gjermani, morën pjesë ministra dhe 
shefa të shtabeve nga mbi 50 vende të 
botës, përfshi edhe Ukrainën.

Vendet pjesëmarrëse konfirmuan 
unitetin dhe zotimin në mbështetje 
të Ukrainës, përballë agresionit rus. 
Shqipëria nga ana tjetër rikonfirmoi 
gatishmërinë e saj për të ofruar 
mbështetjen dhe ndihmën brenda ka-
paciteteve të saj, për të zbutur pasojat 
që rrjedhin nga lufta në Ukrainë.

148 rekrutë të rinj 
nisën stër-
vitjen Indi-
viduale Bazë 

si ushtarë-detarë aktivë në Forcat e 
Armatosura. Në ceremoninë e përcje-
lljes së tyre, morën pjesë komandantë 
dhe familjarë të rekrutëve, drejtori 
i Shtabit të Përgjithshëm të FA-së, 
kolonel Arben Zani theksoi se veçori 
e rekrutimit të këtij viti ishte fakti se 
Forcave të Armatosura iu shtuan edhe 
shumë kandidatë nga fusha e artit dhe 
kulturës, nga të cilët 47 do t’i bash-
kohen Orkestrës Simfonike të FA-së.

“Nga sot, ju do të keni një kon-
tratë të rregullt pune dhe të sigurt, 
shërbim shëndetësor falas për vete dhe 
familjen, do të keni mundësi arsimimi 
dhe kualifikimi brenda dhe jashtë ven-
dit pa pagesë, do të keni mundësi të 
shtoni aftësitë tuaja profesionale, do të 
keni të gjitha përfitimet dhe të drejtat 
që parashikon Statusi i Ushtarakut të 
Republikës së Shqipërisë”,- u shpreh 
kolonel Arben Zani.

Nga ana e tij, komandant i Qendrës 
së Personel Rekrutimit, kolonel Altin 
Gjetaj theksoi faktin se FA ka ndër-
tuar një sistem arsimor mjaft efikas 

për përgatitjen e personelit ushtarak 
dhe ecurinë në karrierë, me qëllim 
që çdonjëri, që ka fatin të shërbejë 
brenda radhëve të saj, të jetë plotësisht 
i aftë si në aspektin fizik ashtu edhe 

në atë intelektual e profesional për 
të përmbushur me sukses detyrat që 
i ngarkohen. 106 rekrutë do të zhvi-
llojnë stërvitjen në Bunavi,19 në Vaun 
e Dejës dhe 23 në Poshnje.
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Ngre siparin stërvitja e Grup-Batalionit 
të Këmbësorisë së Lehtë, “Biza-22”S

tërvitja më e madhe e 
Forcave të Armatosura, e 
koduar “Biza-22”, ngriti 
siparin e saj, ku për rreth 

10 ditë, mbi një mijë trupa dhe mbi 
200 mjete, do të stërviten në poli-
gonin kombëtar të Bizës.

Nëpërmjet kësaj stërvitjeje, 
synohet vlerësimi  dhe certifikimi 
i Grup-Batalionit të Këmbësorisë 
së Lehtë (GBKL), e cila do të jetë 
dëshmia më e mirë e përpjekjeve 
që janë bërë deri tani nga të gjitha 
nivelet e komandimit  dhe të dre-
jtimit të Forcave të Armatosura, 
për të përmbushur me sukses këtë 
objektiv madhor kombëtar.

Objektivat e stërvitjes “Biza-
22” parashikojnë vlerësimin e 
shtabit të GBKL për zbatimin e 
procedurave standarde të planëzimit 
dhe vendimmarrjes ushtarake; tes-
timin e procedurave të Komandim-
Kontroll-Komunikimit, taktikave 
dhe teknikave gjatë planëzimit dhe 
zhvillimit të operacionit; vlerësimin 
dhe certifikimi kombëtar “Mission 
Ready” i GBKL, në përputhje me 
sistemin e vlerësimit CREVAL të 
NATO-s etj.

Stërvitja “Biza-22”, është kon-
ceptuar për t’u zhvilluar si një 
stërvitje, e cila do të integrojë 
brenda saj kapacitetet e luftimit, 
mbështetjes me luftim si dhe të 
mbështetjes me shërbime të GBKL, 
ku parashikohen të aplikohen një 
sërë skenarësh të bazuar në manu-
alet më të mira në përdorim nga 
NATO. 

Kjo stërvitje, e cila përfundon 
më 21 shtator 2022, do të monito-
rohet nga ekspertët e dërguar nga 
Komanda e Komponentit Tokësor 
të NATO-s, si dhe do të ndiqet nga 
afër edhe nga një grup vëzhguesish 
nga Garda e New Jersey-it.

Stërvitja “Biza-22”, 
është konceptuar 
për t’u zhvilluar si një 
stërvitje, e cila do të 
integrojë brenda saj 
kapacitetet e luftimit, 
mbështetjes me luftim 
si dhe të mbështetjes 
me shërbime të 
GBKL, ku parashiko-
hen të aplikohen një 
sërë skenarësh të ba-
zuar në manualet më 
të mira në përdorim 
nga NATO. 
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Anijet e Forcës Detare 
marrin pjesë në 
operacionin SAR

Anijet e Forcës Detare u an-
gazhuan në një operacion, 
“Zbatim Ligjshmërie”. Pas 
një informacioni të marrë 
për përfshirje në aktivitet 
të paligjshëm të një anije 
tregtare, Grupi i Bordingut 
të Forcës Detare bordoi ani-
jen dhe e shoqëroi atë për 
në Portin e Durrësit për 
vazhdimin e procedurave të 
mëtejshme të kontrollit nga 
Antikontrabanda Detare dhe 
Policia Kufitare.
Në mbështetje të operacionit 
të zbatimit të ligjit nga Forca 
Detare, u angazhuan Anija 
P-133 “Lissus”, anija P-118 
“Briza” si dhe Grupi i Bor-
dingut.

Efektivët e Batalionit të Xhenios për më se 1 muaj janë angazhuar në dy 
fronte për të ardhur në ndihmë të komunitetit në qytetet Korçë dhe Librazhd. 
9 efektivë me 7 mjete po punojnë për heqjen e bimësisë dhe mbetjeve inerte 
në nivelin e “Aerodromit të Lumalasit” në 
qytetin e Korçës. Kjo sipërfaqe e madhe 
e mbuluar nga bimësi e dendur paraqiste 
rrezikshmëri për zjarre. Puna e deri-
tanishme ka bërë të mundur eliminimin 
e rrezikut për zjarrin si dhe vënien në 
efiçencë të këtij aerodromi.

Ky aerodrom do t’ i shërbejë bashkisë 
Korçë për të kryer aktivitete të ndryshme 
si dhe fluturime sportive.

Prej datës 05.09.2022, për katër ditë 
me radhë, 11 efektivë të Batalionit të 
Xhenios me dy mjete dhe një agregat po 
punojnë për eliminimin e rrezikut të she-
mbjes të disa shtëpive në fshatin Vehçan, 
nga rënia e një masivi shkëmbor.

Edhe pse në kushte jo të favorshme 
teknike u arrit që ky operacion të arrihej me sukses. Gjatë gjithë ditëve të 
kryerjes së operacionit efektivat kanë pasur bashkëpunimin e bashkisë Li-
brazhd, Policisë Bashkiake dhe asaj të Shtetit.

Batalioni i 
Xhenios, në 
ndihmë për 
përmirësimin e 
infrastrukturës 
dhe eliminimin 
e rreziqeve

komanda mbështetëse

Forca detare

Komanda e Forcës Detare 
në bashkëpunim me shoqa-
tën “Detaria shqiptare”, 
organizuan në ishullin e 

Sazanit, një ceremoni përkujtimore 
për kuadrot detarë që kanë shërbyer në 
këtë ishull, si dhe mbjelljen e “Pemës 
së Marinarit”.

Në këtë aktivitet të rëndësishëm 
për marinarët shqiptarë morën pjesë 
prefekti i qarkut Vlorë, z. Flamur 
Mamaj, zëvendës presidenti i shoqatës 
“Detaria shqiptare”, zoti Astrit Aliaj, 
komandanti i Flotiljes Pashaliman, 
kapiten i Rangut I Engjëll Sinanaj, 
veteranë të Flotës Luftarake që kanë 
shërbyer në ishull, familjarë e fëmijë 
të detarëve, kuadro të Flotiljes Detare 
dhe anijes “Oriku”, etj. 

Qëllimi i aktivitetit ishte, “Pro-
movimi i vlerave të përbashkëta të 
kulturës dhe traditave detare në nivel 
kombëtar dhe njohja me Bazën Detare 
të Sazanit”. Lundrimi i pjesëmarrësve 
të aktivitetit nga Vlora në Sazan u bë 
me anijen “Oriku”.

Para se të bregëzohej në molin e ish-
ullit, Anija “Oriku” bëri një ndalesë, ku 
pjesëmarrësit hodhën kurorë dhe buqeta 
me lule, në nderim të të gjithë detarëve 
që kanë ndërruar jetë. Ceremonia filloi 
me ekzekutimin e himnit kombëtar, 
pastaj mes emocioneve veterani Lutfi 
Gjika, bëri apelin e kuadrove oficerë, 
nënoficerë, që kanë shërbyer në ishull, 
por tani nuk jetojnë më.

Më pas përshëndeti prefekti i qarkut 
Vlorë, zoti Flamur Mamaj. Në emër të 
komandantit të Flotës, kundëradmiral 
Adnand Agastra, përshëndeti koman-
danti i Flotiljes, kapiten i Rangut I, 
Engjëll Sinanaj. Gjithashtu përshëndeti 
në emër të Presidencës së shoqatës 
“Detaria Shqiptare” mbi krijimin e 

Bazës Ushtarake Detare në Sazan dhe 
aktivitetin e saj operacional deri në 
momentin e mbylljes, kapiten i Rangut 
I (R), Astrit Aliaj, zëvendës presidenti 
i Shoqatës.

Në vijim, për disa veteranë de-
tarë që kanë shërbyer në ishull, u 
shpërndanë “Certifikata mirënjohje”, 
nga komandanti i Forcës Detare dhe 
shoqata “Detaria shqiptare”. Mbas 
këtyre përshëndetjeve u recituan poezi 

për detarët shqiptarë, trimërinë, atdhe-
dashurinë dhe shpirtin vetëmohues të 
tyre. Ndërkohë mbjellja e “Pemës së 
Marinarit”, një pemë ulliri me shënim 
të veçantë, u shoqërua me duartrokitje 
nga pjesëmarrësit. Ndoshta është nga 
të paktat raste në Shqipëri, kur mundi 
dhe sakrificat e marinarëve shqip-
tarë vlerësohen kaq simbolikisht. 
Çdo veteran ndihmoi në mbjelljen 
e kësaj peme. Për mirërritjen e saj 
do kujdesen marinarët e FD-së, që 
shërbejnë në ishullin e Sazanit. Në 
vijim të aktivitetit u organizua një 
koktej për pjesëmarrësit, më pas një 
foto e përbashkët. Të pranishmit 
e vlerësuan këtë aktivitet tepër do-
methënës, dhe dhanë mendime për të 
organizuar ceremoni të tilla për detarët 
edhe në  të ardhmen.

Përgatiti: Shefqet Kërcelli

 U mboll “Pema e 
Marinarit” në Sazan

Operacion kërkim - shpëtimi 
nga Anija P - 132 “Oriku”

Nga Policia e Kufirit dhe Migracionit në Vlorë u njoftua se një mjet 
lundrues tip gomone me emrin “BEMIIKO”, nisur nga Himara 

për në Vlorë, me një person në bord,  për shkak të një defekti ka qenë 
në rrezik dhe ka kërkuar 
ndihmë, pranë rajonit të 
Karaburunit. Menjëherë doli 
mjeti i Rojës Bregdetare, 
anija P-132 “Oriku” , e cila 
bëri të mundur gjetjen dhe 
marrjen e personit në bord, 
i cili ishte në gjendje të mirë 
shëndetësore, dhe tërheqjen e 
mjetit drejt Triportit.
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U zhvillua në Voskopojë 

edicioni i pestë i “Trail 

Running Albania” në 

distancat 21 km,10 km 

dhe 5 km.

Në aktivitetin e organizuar 

nga “Trail Running Alba-

nia” dhe Bashkia Korçë 

morën pjesë mbi 200 

garues nga vendi dhe 

rajoni në disiplina të 

ndryshme, ndërkohë që 

edhe Akademia e Forcave 

të Armatosura u përfaqësua 

me ekipin e saj.

Ekipi përbëhej nga major 

Bledar Mesi dhe major 

Kastriot Uba.

Përfaqësuesit e AFA-së 

zunë vendet e para në 

NJOFTIM
PËR HAPJEN E CIKLIT TË DYTË TË STUDIMEVE, 
MASTER PROFESIONAL, VITI AKADEMIK 2022-2023

Akademia e Forcave të Armatosura, Fakulteti i Mbro-
jtjes dhe Sigurisë ofron për herë të dytë në vitin 
akademik 2022-2023, programin e ciklit të dytë të 

studimeve: Master profesional, Siguri Kibernetike në Fushën 
e Mbrojtjes (Cyber Defence).
Ky program studimi ka për qëllim të formojë gjeneratën e re 
të profesionistëve ushtarakë dhe civilë, të cilët do të përfitojnë 
njohuritë e duhura dhe eksperiencat për të zhvilluar sisteme 
më të sigurta kompjuterike.
Ai synon t’i pajisë studentët me njohuri mbi bazat teorike 
dhe t’i aftësojë me praktikat e nevojshme në fushën e sigurisë 
kibernetike të sistemeve të mbrojtjes, për të qenë të suksesshëm 
në këtë fushë sfiduese, shumë të nevojshme dhe të dobishme.
* Aplikimi dhe përzgjedhja për ciklin e dytë të studimeve, 
Master profesional, do të zhvillohet në këto faza:
•	 Aplikimi:	03-07	tetor	2022;
•	 Shqyrtimi	i	dosjeve:	10-14	tetor	2022;
•		 Publikimi	i	listës	me	renditjen	e	aplikantëve:	18	tetor	2022;
•	 Ankimimi:	19-20	tetor	2022;
•	 Regjistrimi:	20-26	tetor	2022;	Fillimi	i	procesit	mësi-
mor: 01 nëntor 2022
 
*Aplikimi (e hënë – e premte, ora 09:00 – 16:00, pranë 
sekretarisë mësimore)
KRITERET PËR APLIKIM:
•	 Diplomë	Bachelor	 (apo	 e	 ngjashme	me	 to)	 të	 fituar	
brenda ose jashtë vendit, të njohur dhe njehsuar nga struktura 
kompetente në vend.
•	 Diplomë	e	ciklit	 të	dytë	 të	studimeve	ose	diplomë	e	
sistemit të vjetër (nëse është program i dytë studimi).
Kritere të tjera:
•		 Njohja	e	gjuhës	angleze,	niveli	B2;
•		 Nota	mesatare	e	studimeve	të	kryera	nga	kandidati	jo	
më pak se 7;
•		 Diploma	Bachelor	preferohet	 të	 jetë	në	 fushën	e	 in-
formatikës (IT), teknologjisë së informacionit (TIK), sigurisë 
kibernetike (SK);
•		 Eksperienca	e	punës	në	fushën	përkatëse;
•		 Kandidatët	e	kualifikuar	do	t’i	nënshtrohen	intervistës	me	gojë;
•		 Kandidatët	do	të	shpallen	fitues	sipas	rendit	zbritës	të	

afa

pikëve të llogaritura me formulë, sipas kritereve përzgjedhëse;
•		 Pikët	maksimale	për	konkurrim	në	programin	e	studimit	
të ciklit të dytë të studimeve me kohë të plotë, Master Profe-
sional, në Fakultetin e Mbrojtjes dhe Sigurisë, janë 100 pikë, 
me ndarje si vijon:
a. Nota mesatare e ponderuar: 40 (dyzet) pikë
b. Vlerësimi i dosjes personale: 30 (tridhjetë) pikë
c. Intervista me kandidatin: 20 (njëzet) pikë
d. Diplomë të fituar jashtë vendit 5 (pesë) pikë
e. Diplomë Bachelor në fushën IT, TIK dhe SK 5 (pesë) pikë.
Kufiri minimal i pranimit të konkurrentëve në ciklin e dytë të 
studimeve me kohë të plotë, Master Profesional, të jetë 40 pikë.
Kuotat e pranimit janë 20, nga të cilat 15 janë program i parë 
studimi dhe 5 program i dytë studimi.
 Tarifa e studimit është 75 000 lek program i parë dhe 120 000 
lek program i dytë dhe paguhet në dy këste.

DOKUMENTACIONI PËR APLIKIM:
Kandidati paraqitet personalisht ose nëpërmjet personit të autori-
zuar prej tij (me një deklaratë noteriale) me dokumentacionin 
e mëposhtëm:
a. Kopje të noterizuar të diplomës së Bachelorit, apo një program 
tjetër studimi ekuivalent; Diplomës së ciklit të parë të studimeve 
të përfunduar jashtë vendit, të shoqëruar me fotokopje të listës 
së notave, të njehsuar me origjinalin; ose në mungesë të saj një 

dokument tjetër zyrtar mbi bazën e të cilës është kryer njehsimi 
në Republikën e Shqipërisë, të lëshuar në vendin ku ka kryer 
studimet, që i lejon regjistrimin dhe vazhdimin e studimeve 
universitare në vendin përkatës;
Diplomën e maturës shtetërore së bashku me certifikatën e 
notave ose fotokopje të tyre të njehsuar me origjinalin, e kon-
firmuar nga institucioni përkatës arsimor vendor përgjegjës për 
arsimin para universitar (DRAP/ZVAP).
a. Kandidatët që kanë përfunduar shkollën e mesme para 
vendimit 876, datë 03.11.2010 të KM, paraqesin Dëftesën e 
Pjekurisë (origjinale ose e noterizuar dhe e konfirmuar nga 
DAR/ZVAP), ose dokumentin e lëshuar nga Arkivi i Shtetit së 
bashku me listën e notave;
c. Kopje të listës së notave të noterizuar;
d. Fotokopjen e dokumentit të identifikimit (kartë identiteti, 
ose pasaportë)
e. Deklaratën e paraqitur në shtojcën nr.1 të udhëzimit të min-
istrit përgjegjës për arsimin nr. 10, datë 15. 05. 2019, kreu V, 
e cila plotësohet nga aplikanti në prani të sekretares mësimore 
të fakultetit dhe që nënshkruhet nga aplikanti dhe punonjësja e 
sekretarisë mësimore;
f. Letër motivimi, ku të paraqiten objektivat profesionale, 
interesat kërkimore dhe nxitjet për të kryer studimet Master në 
Siguri Kibernetike në Fushën e Mbrojtjes;
g. Vetëdeklarim për vërtetësinë e të dhënave personale dhe 
institucionale dhe të dokumenteve të paraqitura nga aplikanti 
(tërhiqet pranë sekretarisë mësimore dhe nënshkruhet në prani 
të punonjësit të sekretarisë mësimore);
h. Dëshmi penaliteti;
i. Mandat pagesën e aplikimit;
j. Formulari i aplikimi (sipas formatit të shtojcës nr. 6 bash-
këlidhur, Udhëzimi nr. 17, datë 30.07.2019 i MAS;
k. Formulari i aplikimit (sipas formatit të shtojcës nr. 8 bash-
këlidhur, Udhëzimi nr. 17, datë 30.07.2019 i MAS, për program 
të dytë studimi;
l. Deklaratë sipas shtojcës nr.5, Udhëzimi nr.17, datë 
30.07.2019 i MAS;
m. Fotokopje e dokumentit të identifikimit (kartë identiteti, 
letërnjoftim, pasaportë);
n. Dy fotografi personale.

disiplinën 10 km malor, vendi 

i parë major Bledar Mesi dhe 

vendi dytë major Kastriot 

Uba, në fund të aktivitetit 

u shpërndanë kupat dhe 

medaljet për fituesit.

AFA, pjesë e aktivitetit 
“Trail Running Albania”
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“Ato ishin të parat”
Ishte ky, skenari i shkruar vite më parë nga gazetari, pub-

licisti i gazetës “Ushtria”, por jo vetëm, koloneli Fluturak 
Gërmenji, të cilin e jetësoi regjisori Verdi Take, me punën 
e tij të jashtëzakonshme, i cili solli para publikut ushtarak 

dhe atij civil në mjediset e auditoriumit, edhe një herë si para 55 
vitesh, udhëtimin e “dallëndysheve të para” nën uniformën ushta-
rake. Të pranishme ishin dhe vetë këto “misionare” që thyen çdo 
tabu të kohës për të ecur krah për krah burrave. Në këtë aktivitet 
morën pjesë përfaqësues të Shtabit të Përgjithshëm të Forcave të 
Armatosura, ish-pedagogë të shkollës “Skënderbej”, përfaqësues 
të Organizatës Kombëtare të Veteranëve të LANÇ-it etj., të cilët 
sollën grimca kujtimesh nga ato ditë të fillimit të një jete të re.

Pesëdhjetë e pesë vjet më parë, më 1 shtator l967, në sheshin 
e madh të rreshtimit të Shkollës së Bashkuar të Oficerëve “Enver 
Hoxha”, nën tingujt e marsheve ushtarake të luajtura nga orkestra 
frymore e ushtrisë, në një ceremoni mbresëlënëse që çelte vitin 
mësimor, krahas kursantëve djem, u rreshtua edhe kompania e 
vajzave, i pari nënrepart me femra në historinë e shkollës ushta-
rake shqiptare.

Ushtria shqiptare hapi dyert edhe për femrat, duke u dhënë 
atyre mundësinë për t’u përgatitur masivisht si oficere të saj.

Vitet gjashtëdhjetë, sidomos periudha pas vitit 1965, ka pasur 
si karakteristikë kryesore një lëvizje të fuqishme të elementëve 
të ndryshëm të shoqërisë shqiptare të nxitur, gjallëruar e drejtuar 
me pikësynime të qarta e të programuara nga partia shtet. Gjithë 
jeta e vendit lëvizte nën parullën: “Të ndërtojmë socializmin duke 
mbajtur në një dorë kazmën dhe në tjetrën pushkën”. Përpjekja 
për emancipimin e gjithë jetës së vendit konkretizohej në një sërë 
lëvizjesh e iniciativash të përkrahura me entuziazëm nga shumica 
e shtresave të shoqërisë shqiptare, sidomos nga rinia dhe gratë. 
Në ato vite mijëra të rinj e të reja punonin në aksionet e mëdha 
ndërtimore: në hekurudhën Rrogozhinë-Fier, rrugën e Malësisë 
së Madhe, tarracimin e Bregdetit të Jugut dhe shumë aksione lo-
kale. Një nga drejtimet kryesore të luftës për revolucionarizimin 
e jetës së vendit ishte lëvizja për emancipimin e gruas. Ajo ishte 
një lëvizje e gjerë shoqërore, që kishte për qëllim eliminimin e 
praktikave dhe zakoneve të vjetra të jetës patriarkale, që rëndonin 
pozitën e gruas në familje dhe pengonin aktivizimin e saj në jetën 
shoqërore e politike të vendit. 

Në thirrjen e organizatës së BGSH-së me rastin e 8 Marsit 
1967 thuhej: “Gra të Shqipërisë, afirmoni personalitetin tuaj jo 
vetëm me punë vetëmohuese, por edhe me dijeni, aftësi teknike, 
me krijimtari. Përdorni gjerë të gjitha të drejtat tuaja politike, të 
votës, fjalës, mbledhjes, shtypit etj., pasi kështu do të bëni copë e 
thërrime konceptet e huaja mbi aftësitë dhe vendin e grave në punë 
e në jetën shoqërore. Shokë, bëjeni problemin e gruas problem të 
madh shoqëror”. Në këtë atmosferë politike-shoqërore u iniciua 
edhe hyrja e femrave në shkollën ushtarake. Ishte fare i natyrshëm 
ky hap, pasi, në kontekstin e kohës, gruaja cilësohej si forcë e 
madhe për ndërtimin dhe mbrojtjen e Atdheut.

Lida Grazhdani, si një prej tyre, do sillte në kujtimet e saj disa 
nga emocionet e atyre ditëve:

“Hapja e këtij kursi ishte dëshmi e luftës për afirmimin dhe 
rritjen e personalitetit të gruas shqiptare, si në çdo fushë tjetër 
të veprimtarisë së vendit, edhe në atë të mbrojtjes”, shkruhet në 
gazetën “Luftëtari” të datës 20 shtator 1987 me rastin e 20-vjetorit 
të hapjes së kursit të parë për oficere.

 “Gruaja - forcë e madhe për ndërtimin dhe mbrojtjen e At-
dheut”, kjo parullë që e shihje kudo, mendoj se shërbeu për të 
nxitur përpjekjet e tyre për afirmimin e vetes në çdo fushë të jetës. 
Po ndalem pak më gjatë në brendinë e kësaj fjalie parullë, pasi 
mendoj se aty duhet kapur filli për të dhënë përgjigjet e pyetjes që 
ngrita më lart. Që gruaja ishte një forcë e madhe për ndërtimin e 
vendit, pohohej pa mëdyshje nga gjithkush, mjaftonte arsyetimi 
se gratë ishin gjysma e popullsisë së aftë për punë dhe në traditën 
e shoqërisë shqiptare ato gjithmonë kishin mbajtur mbi shpinë një 
peshë të madhe të jetës, madje peshë diskriminuese, po të kihet 
parasysh ngarkesa fizike; dëshira dhe vullneti për të emancipuar 
pozitën e tyre shoqërore u çeli gjithnjë e më shumë fusha, ku ato 
të mund të tregonin se ishin vërtet një forcë e madhe për ndërtim. 

Po forcë e madhe për mbrojtje? Mbrojtja e Atdheut ishte mision 
kushtetues i Forcave të Armatosura. 

Shqipëria në vitin 1967 ishte ende anëtare e Traktatit të 
Varshavës, megjithëse kishte vite që midis tyre qe bërë thyerja e 
madhe dhe shteti shqiptar e kishte ndërtuar tashmë politikën e tij 
të mbrojtjes mbështetur vetëm në forcat e veta, në përgatitjen e të 
gjithë popullit ushtar. Gratë bënin pjesë kryesisht në strukturën e 
Forcave Vullnetare të Vetëmbrojtjes Popullore. Pjesëmarrja, or-
ganizimi dhe përgatitja politike-luftarake e tyre rregullohej me ligj 
dhe vinte para një përgjegjësie serioze të gjitha strukturat e pushtetit 
lokal dhe të ushtrisë, edhe vetë masën e grave që ishin pjesëtare 
të këtyre forcave. Organizimi dhe përgatitja e tyre erdhi duke u 
përsosur. Ato kishin detyra konkrete luftarake për mbrojtjen, si 
në nënreparte, reparte e më vonë edhe njësi vullnetare. Por, me 
gjithë këtë organizim të femrave në struktura të mbrojtjes, femra 
të përgatitura në shkollat ushtarake e të diplomuara si oficere, nuk 
kishte ende. Nëse ushtria do të kishte si kuadro të saj edhe gra 
oficere, puna e saj për përgatitjen luftarake të të gjithë popullit, 
sidomos të forcave vullnetare e, më vonë, edhe të Rinisë Shkollore 

të Armatosur, do të lehtësohej 
dhe pasurohej me elementë pozi-
tivë e favorizues. Në këtë rrugë 
arsyetimi, mund të pohohet 
se edhe ushtria kishte nevojë 
për to.

Është fakt botëror që prania 
e femrave në FA bëri hapin e 
madh gjatë Luftës II Botërore 
dhe në periudhën pas saj. Në 
këtë periudhë mund të flasim 
edhe për pjesëmarrjen e parë 
masive të femrave shqiptare në 
Ushtrinë Antifashiste Naciona-
lçlirimtare. Është rreth 6000 
numri i tyre. Ato ishin kryesisht 
partizane të thjeshta, ushtare, 
sipas organizimit të sotëm të 
ushtrive, por pati midis tyre një 
numër jo të vogël të ngarkuar 
me detyra komanduese e poli-
tike. Disa prej tyre, në fund të 
luftës, pas Kongresit të Përmetit 

morën grada ushtarake sipas 
funksionit që mbanin në radhët e ushtrisë. Është e arsyeshme dhe 
e drejtë që, kur flitet për oficeret e para të ushtrisë shqiptare, ky 
nder t’u takojë pikërisht këtyre vajzave e grave. Ato vërtet nuk 
qëndruan gjatë në ushtri dhe nuk kaluan të gjitha në kurse kuali-
fikimi në shkollën ushtarake, por ishin pjesëmarrëse në shkollën e 
luftës për liri, kundër okupatorëve dhe bashkëpunëtorëve të tyre. 
Emine Bahja “Heroinë e Popullit”, Hazbo Luci, Fotini Mitrushi, 
Liri Muca, Eleni Baholli, Ollga Tollkuci, Afërdita Luarasi, etj., 
janë disa prej tyre, kërkoj ndjesë që nuk i di emrat e të gjithave.”

“Oficeret shqiptare në rrjedhën e historisë” është një nga 
kolanat, ku autorët Kujtim Boriçi dhe Suzana Jahollari kanë sjellë 
një mozaik historish të vajzave shqiptare që denjësisht aderojnë 
në Forcat e Armatosura.

Për gjithë jetën e tyre në vite, vështirësitë dhe sfidat, është duke 
u realizuar dhe kolana e pestë e historikut të denjë të oficereve 
shqiptare në rrugëtimin e tyre historik.

“Një komb që ka gra të zonja ecën përpara. Një komb me 
kaq gra të shquara në fushën ushtarake është një garanci për të 
vrapuar më shpejt...”

Pesëdhjetë e pesë vjet më parë, më 1 shtator l967, në sheshin e madh 
të rreshtimit të Shkollës së Bashkuar të Oficerëve “Enver Hoxha”, nën 
tingujt e marsheve ushtarake të luajtura nga orkestra frymore e 
ushtrisë, në një ceremoni mbresëlënëse që çelte vitin mësimor, krahas 
kursantëve djem, u rreshtua edhe kompania e vajzave, i pari 
nënrepart me femra në historinë e shkollës ushtarake shqiptare.
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Tashmë kanë kaluar 55 vjet, nga koha kur për herë të parë 70 
vajza u përfshinë në Ushtrinë shqiptare. Ishte pikërisht viti 
1967, kur ato kapërcyen portën e rëndë të Shkollës së Bashkuar, 
për t’u bërë pjesë e kursit të djemve 1967 -1969. Duke thyer 

çdo tabu, çdo paragjykim dhe mentalitet të kohës ato përqafuan një nga 
profesionet më të veçanta dhe të vështira, të pa ushtruara më parë nga 
femra shqiptare, duke shënuar kështu historinë moderne të FA-së. Ne 
kontaktuam me njërën prej tyre, Vasilika (Babo) Topin, për ta sjellë atë 
në një intervistë në shtypin ushtarak. 

Ajo, ashtu si shoqet e saj të kursit, sot është në pension, por nuk 
ka reshtur së ushtruari profesionin tjetër të dashur që e zhvilloi gjatë 
jetës. Ajo është një shkrimtare, që numëron në bibliotekën e saj 8 libra 
të botuar, ndërkohë që po punon për librin e saj të 9-të. Më poshtë in-
tervista me znj. Vasilika (Babo) Topin ish-oficere, njëra prej 70 vajzave 
të kursit të parë të Shkollës së Bashkuar të oficerëve.

Znj. Vasilika, si ndjeheni sot, kur ktheheni pas 55 vjetësh këtu, 
në ambientin e garnizonit “Skënderbej”, ku keni kaluar vitet më 
të rëndësishme të jetës suaj? Çfarë e bëri të veçantë formimin tuaj 
ushtarak? 

Jam vërtet shumë e emocionuar sa herë që vij në ambientet e garni-
zonit “Skënderbej”, por sot, pas 55 vjetësh emocioni është më i veçantë, 
në këtë aktivitet jubilar të organizuar. Ky emocion bëhet edhe më i madh 
kur kthen kokën pas dhe shikon që edhe pse vitet kanë kaluar dhe mjedisi 
këtu ka ndryshuar, kjo s’të pengon të ndjehesh si në shtëpi. Jeta është 
një dhuratë, të cilën na u dha mundësia ta shijojmë. Natyrisht ajo ka 
kënaqësitë e disfatat e saj. Jo të gjithëve ajo mund t’u dhurojë një jetë 
normale dhe jo të gjithë mund të vuajnë prej saj. Ndoshta është dhe fati 
që të ndjek pas dhe shqisat tona më të vyera janë luftëtare përkrah saj 
për t’i paraprirë gjithmonë së mirës. Pra për mua dhe shoqet e mia pas 
viteve të shkollës, midis gjithë momenteve të bukura, që na dhuroi jeta 
ishte dhe bukuria e një profesioni të veçantë, pjesëmarrja në Forcat e 
Armatosura të vendit tonë, si një nga ndjesitë më të jashtëzakonshme, për 
brezat tanë, por dhe për ata që ishin para nesh, që e jetuan dhe kaluan në 
radhët e saj me uniformën e përkryer dhe aq të dashur ushtarake. Veçoria 
më dalluese qëndron në faktin se, jeta ushtarake përmban në brendësi të 
saj, jo vetëm përkushtimin, forcën, solidaritetin e ndërgjegjen e pastër, 
por ajo është një vazhdimësi e ruajtjes së këtyre virtyteve, dashurisë e 
miqësisë të lindur me njeri-tjetrin, në jetën e momente të përbashkëta që 
kalojmë. Dhe sot është kënaqësi kur sheh vajzat e reja që ndjekin këtë 
shkollë, por është kënaqësi gjithashtu kur ndjen respektin dhe dashurinë 
e tyre për ne, brezin e parë të femrave ushtarake. 

Si vendosët të ndiqnit në atë kohë, një rrugëtim jo të zakonshëm, 
siç është ai ushtarak, për një vajzë që do të vazhdojë studimet e larta?

Të them të vërtetën unë nuk e dija për shkollën ushtarake atëherë, 
nëse do të pranoheshin vajza ose jo. Kisha kërkuar të studioja në një nga 
tre degët, që ishin letërsi, gjuhë e huaj ose mjekësi. Më doli letërsia. Por 
ishte babai im ai që kishte dëshirë të shkoja me studime në Shkollën e 
Bashkuar, si veteran i luftës që ishte, ku dhe ishte plagosur. Ai më tha 
se “në vendin tim ka shumë profesione, por ky profesion ishte i veçantë 
dhe trajtimi juaj do të jetë i veçantë. Unë mendoj të shkosh të provosh 
këtë sfidë të jetës”. 

Kështu Shkolla e Bashkuar u bë ëndrra ime. Atdhedashuria, histo-
ria e popullit tonë dhe trimëritë e heroinave shqiptare më frymëzonin. 
Prandaj e quajta veten me fat që më doli e drejta e studimit për shko-
llën e lartë që e doja, kështu u bëra pjesë, unë vija nga Korça. Ne, 70 
vajzat e para ushtarake, u gjendëm në radhët e ushtrisë, si një gjerdan i 
bukur që zbukuroi këtë fushë të blertë të historisë sonë me edukimin e 
përsosur ushtarak, politik e shoqëror të saj por dhe me thyerjen e mjaft 
koncepteve të vjetra të asaj kohe. Ishte ky edukim, që na mbajti të lidhura 
ngushtë në gjerdanin e saj të artë, me bukurinë, mirësinë, dashurinë e 
sinqeritetin reciprok, jo vetëm midis nesh, por edhe me gjithë kuadrot 
dhe eprorët tanë të asaj kohe, por dhe me gjithë ata bij e bija që me 
mish e me shpirt u përkushtuan dhe u betuan për të falur dhe jetën për 
atdheun dhe popullin. Kjo ishte një nga vlerat e parimet më të mëdha të 
asaj kohe, ndërgjegjësimi absolut për të mirën e popullit dhe të kombit, 
vlera për të cilat ka nevojë jeta, duke edukuar çdo brez të rinjsh dhe 
gjithë gjeneratat e saj edhe në ditët e sotme. 

Si ishte të studioje në një shkollë që për traditë ishte e dominuar 
vetëm nga djemtë, por dhe aq më tepër për mentalitetin shqiptar, 
dhe jo vetëm? 

Sot, mendoj se ishte një transformim shumë i rëndësishëm, ajo që 
ndodhi në ushtrinë shqiptare, por edhe me ne. Në atë kohë po ndodhnin 
shumë transformime për femrën shqiptare. Ne, ishim 70 vajzat e para në 
vitet 1967-1969, vajza që thyem tabutë, çdo mentalitet të huaj shqiptar, 
duke përqafuar një nga profesionet e pa ushtruara më parë nga femra 
shqiptare. Pranë nesh qëndruan kuadro nga instanca të larta të kohës, 
për të na shërbyer e edukuar ashtu si duhet. I kujtoj me respekt të gjithë 
pedagogët e asaj kohe, të cilët nuk po i përmend dot të gjithë, por shumë 
pranë nesh qëndruan komandanti Jani Spiro, si një drejtues por dhe një 
prind i vërtetë dhe zëvendëskomandanti i Kompanisë, oficer Robert Topi. 
Më kujtohen vazhdimisht fjalët e këtij të fundit, i cili u mundua të flasë 

para kamerës dy ditë para vdekjes, në një gjendje shumë të rëndë me 
respektin më të madh për ato vajza, të cilat i mësoi e mbajti pranë për 
mbarëvajtjen sa më të lartë të tyre në çdo drejtim, duke kryer kështu 
një nga detyrat më të vështira dhe më serioze të asaj kohe, përgatitjen 
e femrës shqiptare në çdo standard të jetës ushtarake. “Unë, - theksoi 
ai, - kalova jetën time në shumë funksione në radhët e Forcave të Arma-
tosura deri në gradën kolonel, por funksioni më i bukur që kam kaluar 
në jetë, është bashkëpunimi me vajzat e para ushtarake. Ato erdhën si 
zana malesh nga bjeshkët shqiptare, nga malësitë e veriut apo dhe si 
trimëreshat e kështjellave legjendare të Shqipërisë së jugut. Erdhën si 
flutura të bukura e të qeta, me dashuri e ëmbëlsi shpirtërore, me guxim, 
vendosmëri e krenari, për të kryer gjithë detyrat që u caktoheshin, deri 
në dhënien e jetës në rininë e tyre”. Ti vendosje këto vajza, - shton ai,  
- nën diktatin e jetës ushtarake, do të thoshte të ndryshojë pak a shumë 
karakterin e tyre femëror, në një karakter të fortë burrëror, do të thoshte 
t’i vendosje nën një disiplinë të padiskutueshme të pa zbatuar më parë 
në qenien femërore, për zbatim të çdo urdhri ushtarak me orar dhe pa 
orar, duke ndryshuar kështu delikatesën femërore, por njëkohësisht duke 
ndikuar dhe në anën fiziologjike, fizike e shpirtërore të tyre. Veshja 
e uniformës ushtarake, e cila do të mbahej veshur gjatë gjithë kohës 
dhe jashtë ambienteve të shkollës, për t’i dhënë popullit të kuptonte se 
Shqipëria po ecte në një rrugë që ishte pasardhëse e Ushtrisë Naciona-
lçlirimtare, por më efektive, femra në pjesëmarrje, ishte një subjekt më 
vete. Ajo në atë kohë zëvendësoi fustanin e bardhë të nusërisë të atyre 
vajzave, që u ndalua të vishej, duke ia dhuruar atdheut këtë dukuri e 
simbol të bukur të jetës së tyre. Të gjitha këto ishin barriera të forta 
për t’i bërë ballë forcës e shpirtit të tyre femëror. Por pavarësisht nga 
këto pengesa dhe pavarësisht se ne vinim nga krahina të ndryshme e 
mentalitete të ndryshme, secila prej nesh pasqyronte një veti karakteri 
më të mirë se tjetra.

Si ishin orët e stërvitjes për ju? A ishte e vështirë që 70 vajzat të 
stërviteshin e përgatiteshin njëlloj si djemtë, duke pasur parasysh 
kushtet fizike specifike që kërkon kjo shkollë?

Ne ishim në krah të shokëve, në krah të studentëve djem, kur bëhet 
fjalë për stërvitjen dhe orët e taktikës. Ne nuk donim privilegje, kishim 
sedër dhe donim që rezultatet tona të ishin reale. Ne përpiqeshim të 
pasqyronim një shpirt luftarak më të pamposhtur në rreshtat ushtarakë 
e detyrat e ngarkuara dhe kjo na bënte të dallonin nga femrat e tjera që 
ndodheshin jashtë këtij profesioni, në fakultetet civile, e them këtë pasi 
ato nuk provuan të mbajnë këtë peshë mbi supet e tyre jo vetëm delikate, 
por edhe me shpirtin e brishtë, që janë karakteristikat e një femre. Një 
forcë e çuditshme, por edhe e bukur dhe magjepsëse ekzistonte në 
shpirtin tonë pavarësisht se kujt toge i përkisnim, duke mbajtur deri 
armatime të rënda mbi supe e mbi trupin delikat, por që ishte stërvitja 
e vazhdueshme që do të na bënte të mos e ndjenim këtë peshë fizike. 
Tashmë jeta jonë nuk i përkiste vetëm familjes së prindërve tanë por, 
nëpërmjet betimit ushtarak, jeta jonë i përkiste Atdheut, popullit, i 
përkiste gjithë Shqipërisë dhe kjo ishte sa sublime por dhe aq frymë-
zuese. Ne u munduam të ruanim virtytet më të mira të prindërve tanë, 
si pastërtinë femërore, sinqeritetin, dashurinë, modestinë, besnikërinë, 
bashkëpunimin midis eprorëve, por veçanërisht me njëra-tjetrën, duke i 
bërë ballë me krenari e vendosmëri e papërkulshmëri, kudo në poligonet 
e qitjes, në transhe, në lojërat më të vështira në shi, breshër e borë, 
që lagu trupin tonë deri në palcë. Shpesh na mbeteshin shenja nga 
pesha e armës, gjerdani me fishekët e rëndë në krah, apo dhe me 
kundërgazin në fytyrën e bukur e të freskët, por asnjëherë nuk u 
ankuam se ne e kishim zgjedhur vetë rrugën tonë. Hapi ynë ushta-
rak u ndje në mensë, bujtinë e në sheshet e Shkollës së Bashkuar, 
në gjithë Tiranën nga mëngjesi deri në mbrëmje, në kthimet nga 
marshimet me këngë në gojë si zogjtë me ligjërimet e cicërimat 
e tyre. Çdo ditë ndjeheshim më të forta e më të gjallëruara dhe e 

shprehnim këtë në këngët e marshet kur ktheheshim nga stërvitja. 
Ishim ne, vajzat me zë më të fortë e të bukur që i jepnim energjinë tonë 
këngëve të bukura ushtarake me intonacione të forta por zërin e ëmbël 
shpirtëror të vajzës shqiptare.

Znj. Vasilika, kemi parë se disa nga 70 kursantet e para, kanë 
shkruar poezi, madje disa nga ju vazhdojnë ende të shkruajnë. Nga 
buronte gjithë ky frymëzim? Ishte një peng i mbetur nga përzgjedhja 
që kishit bërë për studimet, apo çfarë? 

Çdo ditë e jona ishte një ditë frymëzuese. Kështu ishte atëherë për 
ne, me gjithë moshën e re që kishim, por edhe sot teksa kujtoj të njëjtë 
gjë them. Gjithçka ishte frymëzuese, që nga zgjimi në mëngjes dhe 
gjithçka në atë që ishte e programuar, siç mund të jetë një shkollim 
ushtarak. Këto e gjithçka që i përkiste jetës sonë në ushtri, ishin pjesë 
e krenarisë sonë të përbashkët, ishin pjesë e një jete në një familje të 
madhe, me vuajtje e sakrifica të përbashkëta, me ëndrra e vitalitet të 
paparë, me dashuri pa urrejtje, pa hipokrizi, por me një buzëqeshje të 
pastër e të dëlirë, me forcë e kurajë, pavarësisht konditave të asaj kohe, 
të pa krijuara plotësisht për ne.

Ja pra këto ide, këto ideale na frymëzuan dhe ruhen akoma dhe sot 
në shpirtin tonë, duke i trashëguar dhe në moshën tonë me njëra-tjetrën 
në profesionin që ndoqëm me funksionet tona personale nëpër rrethe ku 
shërbyem. E vërtetë, disa nga ne e hodhën në letër, në vargje e poezi, 
atë eksperiencë unike që po kalonim, eksperiencën e një rruge që po 
e hapnim ne të parat. Madje një pjesë e mirë e jona ndoqën edhe më 
lart degë universitetesh dhe njëkohësisht çuan më lart karrierën e tyre 
ushtarake, deri në gradën “Kolonel”, më të cilën krenohemi. Një pjesë 
tjetër e rrëmbeu rryma e letërsisë edhe pa studiuar letërsi si Merita Caci, 
Julia Naci, unë e Lida Rapo (Grazhdani) me librin e saj të bukur e të 
veçantë me titullin “Pesha e uniformës ushtarake”, e cila përmban jo 
vetëm peshën fizike të saj, por mbi të gjitha peshën shpirtërore të femrës, 
të përballur me jetën e asaj kohe, ku u shkrua shumë pak, pothuajse 
fare për sakrificat e tyre.

Po më tej, si vazhduat ju pas proceseve demokratike të viteve 
’90, që sigurisht u përfshi dhe ushtria? Ju kemi parë shpesh të 
përfshirë në aktivitete të ndryshme, si ecët më tej me profesionin, 
pasionin për të shkruar? 

Pas proceseve demokratike dhe reformat që pasuan në ushtri, disa 
nga vajzat, si shumë ushtarakë të tjerë, dolën në lirim. Disa u larguan 
jashtë vendit. Unë dhe im shoq, të dy oficerë, dolëm në lirim dhe si 
shumë prej ushtarakëve provuam edhe emigrimin. Kjo ishte një peshë 
tjetër e dyfishtë, me më shumë vuajtje të tjera, me dhimbje e lot, të cilën 
jam munduar ta pasqyroj në 4 librat e mi, si tregues të forcës ushtarake 
të bashkëshortëve tanë, por më tepër të forcës femërore nga koha e 
plagët e tranzicionit deri tani. Kam shkruar 8 libra. Por vendin më të 
rëndësishëm në librat e mi ia kam dedikuar jetës së bukur ushtarake, 
poezive për shoqet e mia, për atë miqësi të pathyeshme që vazhdon 
deri sot e ruhet nëpërmjet internetit, jo vetëm me to, por dhe me brezat 
paraardhës të çdo gjinie dhe me brezat pasardhës, shokë e shoqe që kanë 
kontribuar në ushtri. Unë ende vazhdoj e shkruaj. Tani kam në dorë një 
libër për jetën e bashkëshortit tim ushtarak, me mendimet dhe opinionet 
e shokëve dhe kuadrove me të cilët ai bashkëpunoi gjatë karrierës së tij. 

Dua t’u uroj suksese të gjitha grave, femrave shqiptare që ndoqën 
rrugën tonë dhe sot arritën majat më të larta në ushtrinë shqiptare dhe 
në botë, gjatë 50 viteve të tjera pas nesh. Gjej rastin të falënderoj dy 
autorët e dy botimeve, për ushtarakët “Femra ushtarake në rrjedhën 
e viteve”, oficerët z. Kujtim Boriçi dhe znj. Suzana Jahollari për këtë 
iniciativë të guximshme e me vlera historike dhe letrare në Ushtrinë 
tonë, sepse ato do t’u mbeten kujtim dhe fëmijëve të vajzave ushtarake, 
që sot nuk jetojnë më dhe që nuk patën mundësinë të ndjenin kënaqësinë 
e kësaj kohe. Me këtë rast dua të kujtoj me nderim e respekt ato vajza 
flamurtare të asaj kohe, të pamposhtura dhe të paharruara në zemrën 
tonë, që shërbyen me nder e dinjitet si, Doloreza Xhaxhiu, Eliana 
Dhima, Kalie Llupo, Kristina Andoni, Natasha Nasto, Nevreska Devolli, 
Zhaneta Tanellari, e Violeta Thimjo. Dhe këto dy ditët e fundit një 
kolege financiere, emrin e së cilës nuk mund ta përmend përkohësisht. 
I paharruar kujtimi i tyre! 

Po njëkohësisht falënderoj nga zemra organizatorët që krijuan do-
kumentarin “Ato ishin të parat”, të realizuar nga anëtarët e shoqatës 
me bordin drejtues në krye të SHKURSH, ku iniciatore u bë një nga 
shoqet tona të mirënjohura dhe të respektuara me përvojë ushtarake, 
pedagoge e Taktikës e Filozofisë në Shkollën e Bashkuar, znj. Lili-
ana Konomi Mero. Me bëri përshtypje fjala e gjeneral Manushaqe 
Shehut, e cila pavarësisht nga arritjet e sukseset e saj të panumërta, 
përmendi në diskutimin e saj aq bukur e me modesti fjalët: “Ne u 
rritëm me hapat tuaja dhe ecëm me to në rrugën tonë”. Ishte një 
ndjenjë e këndshme, e bukur në zemrën tonë, e lindur nga këto fjalë 
me dashuri të koleges sonë ushtarake, e cila të shëtit në hapësirë, në 
horizonte të reja, duke menduar se sa bukur është të dhurosh nga jeta 
jote, shpirti yt gjithçka që i shërben së ardhmes, duke menduar se ky 
popull ka nevojë për ndershmëri e përkushtim, pa interes e përfitim, 
pa u korruptuar dhe diskretituar, por me përkushtim e ndërgjegje të 
pastër që të transmetohet brez pas brezi. 

Edhe njëherë suksese pasardhëseve tona, që sakrificat e tyre të 
shkruhen në rrjedhën e historisë, duke u bërë flamurtare të denja për 
të mirën e lirinë e vërtetë të këtij populli të munduar e të shumëvuajtur! 

“Ne ishim të parat”: Hapi ynë 
ushtarak u ndje në gjithë Tiranën

INTervIsTë me vasIlIka (BaBo) TopIN, IsH-ofIcere, pjesë e kursIT Të parë Të vajzave Të farsH
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Sekretari i Përgjithshëm i NA-
TO-s, Jens Stoltenberg, theksoi 
ndihmën e paprecedentë ushta-
rake, financiare dhe humanitare 

nga aleatët e NATO-s për të ndihmuar 
Ukrainën të ruajë të drejtën e saj për 
vetëmbrojtje. Këtë deklaratë Jens Stol-
tenberg e bëri në pritjen e Sekretarit të 
Shtetit të SHBA-së Antony Blinken në 
selinë e NATO-s, i cili ishte në Bruksel 
për takimin e Këshillit të Atlantikut të 
Veriut për të trajtuar luftën brutale të 
Rusisë ndaj Ukrainës.

Sekretari i Përgjithshëm tha se: 
“Shtetet e Bashkuara po udhëheqin 
rrugën dhe unë e mirëpres mbështetjen 
e miliarda dollarëve shtesë të shpa-
llur këtë javë”, - tha ai duke theksuar 
edhe vendimet në takimin e Grupit të 
Kontaktit të Mbrojtjes së Ukrainës të 
udhëhequr nga SHBA-të, në Ramstein. 
“Të gjithë ramë dakord për rëndësinë 
e rritjes dhe mbajtjes së mbështetjes 
sonë ushtarake, në mënyrë që Ukraina 
të mbizotërojë si një shtet i pavarur 
sovran.” Ndërkohë në qershor, udhë-
heqësit e NATO-s ranë dakord për një 
paketë të forcuar ndihme për Ukrainën 
dhe z. Stoltenberg nënvizoi se Aleanca do 
ta mbështesë Ukrainën për një afat të 
gjatë, ndërkohë që lufta në Ukrainë po 
hyn në një fazë kritike. “Në muajt e ar-
dhshëm uniteti dhe solidariteti ynë do të 
testohen, me presionin mbi furnizimet 
me energji dhe koston në rritje të jetesës 
të shkaktuar nga lufta e Rusisë. Por 
çmimi që paguajmë ne matet me para. 
Ndërsa çmimi që po paguajnë ukraina-
sit matet me jetë. Jetë të humbura, çdo 
ditë. Dhe të gjithë ne do të paguajmë 
një çmim shumë më të lartë nëse Rusia 
dhe regjimet e tjera autoritare shohin 
se agresioni i tyre shpërblehet. Nëse 
Rusia pushon së luftuari, do të ketë 
paqe. Nëse Ukraina pushon së luftuari, 
ajo do të pushojë së ekzistuari si një 
komb i pavarur. Kështu që ne duhet të 
qëndrojmë në rrugën e duhur, për hir të 
Ukrainës dhe për hir tonin.” Sekretari 
i Përgjithshëm shpjegoi se si NATO 
kishte rritur ndjeshëm praninë e saj në 
lindje të Aleancës, me më shumë trupa 
në gatishmëri më të lartë të mbështetur 
nga forca të konsiderueshme ajrore dhe 
detare. Stoltenberg tha se: “E gjithë kjo 
e bën të qartë se angazhimi ynë ndaj 
nenit 5 është i palëkundur. Europa dhe 
Amerika e Veriut duhet të vazhdojnë të 
qëndrojnë të fortë së bashku në NATO. 
Në mbrojtje të popullit tonë, kombeve 
tona dhe vlerave tona.”

Flamujt e të 30 Aleatëve të NATO-
s janë në gjysmështizë për të nderuar 
Madhërinë e Saj Mbretëreshën Eliza-
beth II dhe Sekretari i Përgjithshëm 
i bëri homazhe asaj: “Ajo ishte një 
mbështetëse e fortë e Aleancës sonë 
transatlantike, e forcave tona të arma-
tosura dhe vlerave tona. Ajo njihte dhe 
punoi me të gjithë Sekretarët e Përgjith-
shëm të NATO-s, që nga themelimi i 
NATO-s. Ajo vizitoi selinë e NATO-s 
dhe priti udhëheqësit e NATO-s në 
Pallatin Buckingham. Do të kujtoj gjith-
monë mençurinë e saj, ngrohtësinë e saj 
dhe interesin e saj të fortë personal për 
sigurinë transatlantike. Ngushëllimet 
tona të përzemërta për Mbretin Charles 
III, familjen mbretërore dhe popullin e 
aleatëve tanë, Mbretërisë së Bashkuar 
dhe Kanadasë.”

 NATO do të mbështesë 
Ukrainën në planin afatgjatë
Pas takimit, në konferencën e 

përbashkët për shtyp, që Sekretari i 
Përgjithshëm i NATO-s Jens Stolten-
berg mbajti me Sekretarin Amerikan 
të Shtetit, Antony J. Blinken, ai 
falënderoi Sekretarin Amerikan të 
Shtetit për udhëheqjen e tij personale 
dhe përkushtimin ndaj Aleancës trans-
atlantike. Stoltenberg foli gjithashtu 

“angazhimi ynë ndaj 
nenit 5 është i palëkundur” 

lindje në rajonin e Kharkiv. Kjo tregon 
trimërinë, aftësitë dhe vendosmërinë 
e forcave ukrainase. Kjo tregon se 
mbështetja jonë po bën ndryshim çdo 
ditë në fushën e betejës. Në muajt e 
ardhshëm do të vihet në provë uniteti 
dhe solidariteti ynë. Me presionin mbi 
furnizimet me energji dhe koston në 
rritje të jetesës të shkaktuar nga lufta 
e Rusisë. Por çmimi që paguajmë ne 
matet me para. Ndërsa çmimi që po 
paguajnë ukrainasit matet me jetë. Jetë 
të humbura, çdo ditë dhe të gjithë ne 
do të paguajmë një çmim shumë më 
të lartë nëse Rusia dhe regjimet e tjera 
autoritare shohin se agresioni i tyre 
shpërblehet”.

“Nëse Rusia pushon së luftuari, do 
të ketë paqe, - tha Jens Stoltenberg. - 
Nëse Ukraina pushon së luftuari, ajo do 
të pushojë së ekzistuari si një komb i 
pavarur. Pra, ne duhet të qëndrojmë në 
rrugën e duhur, për hir të Ukrainës dhe 
për hir tonin. Në të njëjtën kohë, ne po 
i dërgojmë një mesazh të pagabueshëm 
Moskës për gatishmërinë tonë për të 
siguruar dhe mbrojtur çdo centimetër të 
territorit aleat. Ne po rrisim ndjeshëm 
praninë tonë në lindje të Aleancës, ven-
dosim qindra mijëra trupa në gatishmëri 
të lartë, mbështesim me forca të konsi-
derueshme ajrore dhe detare dhe duke 
vazhduar të investojmë në aftësitë më 
të avancuara. E gjithë kjo e bën të qartë 
se angazhimi ynë ndaj nenit 5 është 
i palëkundur. Europa dhe Amerika e 
Veriut duhet të vazhdojnë të qëndrojnë 
së bashku në NATO. Në mbrojtje të 
popullit tonë, të kombeve tona dhe të 
vlerave tona”, - tha Stoltenberg.

Aleatët e NATO-s i kanë ofruar 
mbështetje të paprecedentë Ukrainës, 
me armë, me municion dhe aftësi të 
tjera dhe këtë ata e kanë bërë kryesisht 
duke reduktuar stoqet ekzistuese. Sek-
retari i Përgjithshëm në përgjigje të 
pyetjeve të drejtuara lidhur me çështjen, 
nëse po mbarojnë rezervat e armëve 
për disa nga vendet e Aleancës, tha se: 
“armët, municionet që ne po i ofrojmë 

Ukrainës përdoren për të ndaluar vepri-
met agresive të Rusisë kundër një kombi 
të pavarur sovran në Europë, i cili është 
një partner i ngushtë i NATO-s dhe 
nëse presidenti Putin fiton në Ukrainë, 
nuk është vetëm e keqe për ukrainasit, 
por është gjithashtu e rrezikshme për të 
gjithë ne. Pra, në fakt, duke siguruar 
që Rusia, ai president, Putin, të mos 
fitojë në Ukrainë, ne po rrisim sigurinë 
tonë dhe po forcojmë Aleancën duke 
dëshmuar se nuk e lejojmë atë lloj sje-
lljeje pranë kufijve tanë. Pra, përdorimi 
i këtyre stoqeve në fakt ndihmon për të 
rritur sigurinë tonë dhe për të zvogëluar 
rrezikun e çdo veprimi agresiv nga 
Rusia kundër vendeve aleate të NATO-
s”. Ai shtoi gjithashtu se më shumë se 
80% e forcave tokësore të Rusisë tani i 
janë kushtuar luftës në Ukrainë. “Pra, 
sigurisht ajo që ndodh atje ka rëndësi 
për kapacitetin total të Rusisë për të 
paraqitur ndonjë kërcënim për çdo vend 
aleat të NATO-s. Kështu që gjëja ime 
e parë, mesazhi im i parë, për aleatët 
është se ne mirëpresim mbështetjen e 
paprecedentë, ne po bëjmë thirrje për 
më shumë mbështetje dhe i nxisim ata 
të gërmojnë më thellë në inventarët, 
në stoqet, që të vazhdojnë të ofrojnë 
furnizimet që Ukrainës i nevojiten 
menjëherë, duke theksuar se kjo po 
bën një ndryshim të madh në terren, 
dhe se ne duhet të jemi të përgatitur për 
një periudhë të gjatë. Përgjigja e dytë 
ndaj shqetësimit për nivelin e stoqeve 
është sigurisht të prodhohet më shumë 
dhe prandaj ne jemi tani në kontakt të 
ngushtë me industrinë e mbrojtjes, me 
kapitalet. Ne kemi krijuar struktura këtu 
në NATO për planifikimin e mbrojtjes, 
për aftësitë, për të siguruar që tani po 
rrisim prodhimin, se po rimbushim 
rezervat, për të qenë në gjendje të 
vazhdojmë të ofrojmë mbështetje për 
Ukrainën, por kjo nuk ka të bëjë vetëm 
me mbështetjen për Ukrainën, ka të 
bëjë gjithashtu me sigurimin që ne kemi 
armët, municionet, aftësitë për paran-
dalimin dhe mbrojtjen tonë”.

Përshtati: MIMOZA GOLIKJA

mbi aleancën e 30 vendeve si një 
trup i vetëm, duke nderuar humbjen 
e Mbretëreshës Elisabet II, si një 
mbështetëse e fortë e NATO-s. “Sot, 
flamuri i NATO-s dhe flamujt e 30 
aleatëve janë në gjysmështizë për të 
nderuar Madhërinë e Saj Mbretëreshën 
Elizabeth II. Ajo ishte një mbështetëse 
e fortë e Aleancës sonë transatlantike, e 
forcave tona të armatosura dhe vlerave 
tona. Ajo njihte dhe punoi me të gjithë 
Sekretarët e Përgjithshëm të NATO-s 
që nga themelimi i NATO-s. Ajo vizitoi 
selinë e NATO-s dhe priti udhëheqësit 
e NATO-s në Pallatin Buckingham. Do 
të kujtoj gjithmonë mençurinë e saj, 
ngrohtësinë e saj dhe interesin e saj të 
fortë personal për sigurinë transatlan-
tike. Ngushëllimet tona të përzemërta 
për Mbretin Charles III, familjen 
mbretërore dhe popullin e aleatëve tanë, 
Mbretërisë së Bashkuar dhe Kanadasë”, 
- tha Sekretari i Përgjithshëm. Më tej 
ai informoi se kishte përfunduar takimi 
i Këshillit të Atlantikut të Veriut, ku u 
trajtua përgjigjja e fortë dhe e bashkuar 
e NATO-s ndaj luftës brutale të Rusisë 
në Ukrainë. Kjo përfshin ndihmën e 
paprecedentë ushtarake, financiare 
dhe humanitare nga aleatët, në mënyrë 

që Ukraina të mund të mbajë të dre-
jtën e saj për vetëmbrojtje. “Shtetet e 
Bashkuara po udhëheqin rrugën dhe 
unë mirëpres mbështetjen e miliarda 
dollarëve shtesë të shpallur këtë javë”. 
Sekretari i Përgjithshëm i NATO-s 
ritheksoi se në Grupin e Kontaktit të 
Mbrojtjes së Ukrainës të udhëhequr nga 
SHBA-të në Ramstein, të gjithë kishin 
rënë dakord për rëndësinë e rritjes dhe 
mbajtjes së mbështetjes ushtarake, në 
mënyrë që Ukraina të mbizotërojë si 
një shtet sovran i pavarur”. 

Në qershor, krerët e NATO-s 
gjithashtu, kanë rënë dakord për një 
paketë të forcuar ndihme, me karburant, 
ushqim, furnizime mjekësore, pajisje 
ushtarake, komunikime dhe pajisje të 
sigurta për të luftuar minat dhe dro-
nët. “Ne do të mbështesim Ukrainën 
në planin afatgjatë dhe ndihmojmë 
atë të kalojë nga epoka sovjetike në 
pajisjet moderne të NATO-s. Lufta 
në Ukrainë po hyn në një fazë kritike. 
Forcat ukrainase kanë qenë në gjen-
dje të frenojnë ofensivën e Moskës në 
Donbas, të sulmojnë prapa linjave ruse 
dhe të rimarrin territorin. Vetëm në 
ditët e fundit, ne kemi parë përparim të 
mëtejshëm si në jug në Kherson dhe në 

LUFTA HIbRIDE: 
Ekspertët e NATO-s nënvizojnë rëndësinë e partneritetit në Dialogun e Mbrojtjes së Seulit

Ndihmës Sekretari i Përgjithshëm i NATO-s për Sfidat e Sigurisë 
emergjente, David van Weel, theksoi rëndësinë e bashkëpunimit më të 
ngushtë me partnerët e NATO-s në fjalën e tij në Dialogun e Mbrojtjes 
së Seulit, të zhvilluar para pak ditësh.

Duke folur në një seancë plenare mbi luftën hibride, ai tha se: 
“Partneritetet janë thelbësore për të mbrojtur të përbashkëtat globale, 
për të rritur qëndrueshmërinë tonë dhe për të 
mbështetur rendin ndërkombëtar të bazuar 
në rregulla. NATO është e përkushtuar për 
forcimin e lidhjeve me partnerët që ndajnë 
vlerat dhe interesat e Aleancës”. Më tej ai 
theksoi rëndësinë e Indo-Paqësorit për NATO-
n, duke qenë se zhvillimet në rajon kanë 
potencial të ndikojnë drejtpërdrejt në sigurinë 
euroatlantike.

Z. Van Weel u bashkua nga zëvendës shefi 
i Qendrës së Kontrollit të Armëve, Çarmatimit 
dhe Mospërhapjes së Armëve të NATO-s, 
Eirini Lemos-Maniati. Në një sesion paneli mbi denuklearizimin, ajo u 
bëri thirrje vendeve që të përforcojnë dhe të angazhohen ndaj regjimeve 
ekzistuese globale të kontrollit të armëve dhe mospërhapjes, duke thënë 
se: “NATO po punon ngushtë me partnerët tanë për të adresuar sfidat e 
përhapjes, kontrollin e armëve dhe mbrojtjen kundër kërcënimeve kim-

ike, biologjike, kërcënimeve radiologjike dhe bërthamore”. Znj. Lemos-Maniati 
theksoi më tej mbështetjen e plotë të NATO-s për qëllimin e denuklearizimit të 
plotë dhe të pakthyeshëm të Koresë së Veriut në përputhje me rezolutat përkatëse 
të Këshillit të Sigurimit të OKB-së.

Më herët gjatë javës, dy zyrtarët e NATO-s zhvilluan gjithashtu një sërë 
takimesh me zyrtarë të lartë të mbrojtjes dhe të punëve të jashtme nga Republika e 

Koresë, të fokusuara në sfidat dhe mundësitë e paraqitura 
nga teknologjitë e reja dhe shkatërruese dhe në forcimin 
e partneritetit të NATO-s për të adresuar çështjet kimike, 
biologjike, rreziqet radiologjike dhe bërthamore (CBRN). 
Diskutimet trajtuan gjithashtu mbrojtjen kibernetike dhe 
ndryshimet klimatike. NATO po rrit bashkëpunimin e saj 
me Australinë, Japoninë, Zelandën e Re dhe Republikën 
e Koresë, të cilat morën pjesë për herë të parë së bashku 
në një Samit të NATO-s në Madrid, në qershor 2022.

Duke bashkuar dhjetëra zyrtarë të lartë dhe ekspertë 
rajonalë nga e gjithë bota, konferenca synoi të mbështesë 
bashkëpunimin shumëpalësh të sigurisë në rajonin Azi-

Paqësor dhe të vendosë paqen në Gadishullin Korean. Ngjarja e këtij viti vjen pasi 
Koreja e Veriut vazhdon të përfshihet në sjellje provokuese dhe të rrezikshme në 
rajon, duke përfshirë testet e raketave. Ndërkohë, Kina po zgjeron arsenalin e 
saj bërthamor, po rrit bashkëpunimin ushtarak me Rusinë dhe po merr një qasje 
gjithnjë e më të sigurt në Detin e Kinës Jugore dhe rreth Tajvanit.

Sekretari i Përgjithshëm i NATO-s dhe Sekretari i Shtetit i SHBA-së 
adresojnë përgjigjen e fortë të NATO-s ndaj luftës së Rusisë në Ukrainë
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Sekretari i Përgjithshëm i NATO-
s, Jens Stoltenberg mori pjesë në 
takimin e Grupit të Kontaktit të 
Mbrojtjes së Ukrainës në bazën 

ajrore Ramstein, Gjermani, të organizuar 
nga Sekretari i Mbrojtjes i SHBA-së, Lloyd 
J. Austin III. Sekretari i Përgjithshëm nënvi-
zoi nevojën për më shumë ndihmë ushtarake 
për t’i dërguar Ukrainës, për t’i mundësuar 
asaj të ruajë të drejtën e saj për vetëmbrojtje. 
Ai përshëndeti faktin që aleatët e NATO-s 
vazhdojnë të rriten me më shumë mbështetje 
ushtarake, financiare dhe humanitare për 
Ukrainën.

Sekretari i Përgjithshëm u takua me 
Sekretarin e Mbrojtjes të SHBA-së, Lloyd 
J. Austin III dhe e falënderoi atë për or-
ganizimin e takimit dhe për udhëheqjen 
dhe koordinimin e fortë të SHBA-së. Zoti 
Stoltenberg pati gjithashtu diskutime me 
ministren gjermane të Mbrojtjes, Christine 
Lambrecht dhe ministrin ukrainas të Mbro-
jtjes Oleksii Reznikov.

Ndërsa ishte në Ramstein, Sekretari i 
Përgjithshëm u mirëprit në selinë e Koman-
dës Ajrore Aleate (AIRCOM) nga koman-
danti i saj, gjenerali James B. Hecker. Z. 
Stoltenberg falënderoi personelin e NATO-s 
për punën e tyre të rëndësishme në mbajtjen 
e lirë dhe të sigurt të një miliardë njerëzve 
të Aleancës.

Sekretari i Përgjithshëm më vonë mori 
pjesë në një video-telefonatë të sigurt të 
organizuar nga Presidenti i SHBA-ve, Joe 
Biden, me pjesëmarrjen e kryeministrit kana-
dez Justin Trudeau, kancelarit gjerman Olaf 
Scholz, kryeministrit italian Mario Draghi, 
presidenti polak Andrzej Duda, presidenti 
rumun Klaus Iohannis, kryeministrja e MB 
Liz Truss dhe kryeministri japonez Fumio 
Kishida. Atyre iu bashkuan përfaqësues nga 
Franca, Komisioni Europian dhe Këshilli 
Europian. Udhëheqësit diskutuan rezultatet e 
Grupit të Kontaktit të Mbrojtjes së Ukrainës, 
duke u fokusuar në nevojën për të ruajtur 
mbështetjen për Ukrainën në muajt e ardh-
shëm të dimrit.

 
Më shumë investime për mbrojtjen
“Do të doja të filloja duke ju falënderuar 

për shërbimin që bëni çdo ditë, për atë që 
bëni për NATO-n, si në Komandën Ajrore 
Aleate, në Qendrën e Situatave, në Qendrën 
Hapësinore të NATO-s dhe në Qendrën e 
Operacioneve të Mbrojtjes së Raketave Bal-
istike”, - tha në hyrje të fjalës së tij Sekretari 
i Përgjithshëm i NATO-s, Jens Stoltenberg 
për stafin në Komandën Ajrore Aleate, 
(Ramstein). “Në mënyra të ndryshme ju 
të gjithë merrni pjesë në detyrën kryesore 
të NATO-s, për të mbrojtur afro 1 miliard 
njerëz, policimin ajror 24/7, koordinimin e 
përpjekjeve tona në hapësirë, koordinimin 

stoltenberg: Një luftë midis rusisë dhe 
NaTo-s do të jetë një fatkeqësi për të gjithë 

për të shpenzuar para në kohë të vështira, 
tregon se lidershipi politik e kupton se 
ajo që bën vërtet ndryshim dhe është më 
e rëndësishme se sa ka qenë për shumë e 
shumë vite. Stoltenberg tha se sfida më 
urgjente me të cilën përballet sot NATO 
është Ukraina, dhe u shtoi se: “Detyra jonë 
është pjesërisht të ofrojmë mbështetje për 
Ukrainën, t’i ofrojmë më shumë mbështetje 
të qëndrueshme Ukrainës. Dimri po vjen, 
dimri do të jetë i vështirë dhe ne kemi nevojë 
për gjithçka, nga mbështetja vdekjeprurëse 
deri te veshjet dimërore, gjeneratorët, tendat 
për të ndihmuar Ukrainën gjatë dimrit”. 

“Por ne gjithashtu, - tha ai, - duhet të 
parandalojmë përshkallëzimin e konfliktit, të 
mos bëhet një luftë e plotë midis Rusisë dhe 
NATO-s që do të ishte një fatkeqësi për të 
gjithë ne. Prandaj, ne duhet të sigurohemi që 
të mos ketë vend për llogaritje të gabuara në 
Moskë në lidhje me gatishmërinë e NATO-s 
për të siguruar dhe mbrojtur të gjithë aleatët, 
duke përfshirë ata aleatë që janë në kufirin e 
Ukrainës”, - tha Stoltenberg dhe që ofrojnë 
mbështetje për Ukrainën. “Nuk ka vend për 
llogaritje të gabuara apo keqkuptime nga 
Moska për gatishmërinë tonë për të mbroj-
tur të gjithë aleatët, gjithashtu ata aleatë në 
kufirin e Ukrainës. Sepse për sa kohë që nuk 
ka vend për llogaritje të gabuara në lidhje 
me atë angazhim ndaj nenit 5, ndaj mbrojtjes 
sonë kolektive, atëherë nuk do të ketë asnjë 
sulm kundër vendit aleat të NATO-s. Këtë 
e dëshmuam gjatë Luftës së Ftohtë. Por ne 
duhet ta provojmë përsëri me parandalim 
të besueshëm, mbrojtje në një botë më të 
rrezikshme”.

NATO rrit angazhimin me sektorin privat në teknologjitë në zhvillim
Udhëheqësit nga sektori i teknologjisë shkëmbyen pikëpamje 

mbi inovacionin dhe teknologjitë në zhvillim dhe përçarës me aleatët 
e NATO-s në Këshillin e Atlantikut të Veriut, më 14 shtator 2022. 
Aleatëve iu bashkua Brad Smith, President i Microsoft; Oliver 
Lewis, bashkëthemelues i Mbrojtjes së Rebelimit; dhe Stefan Bri-
eschenk, bashkëthemelues i Fabrikës së Raketave. NATO vazhdon 
të angazhohet me sektorin privat për të siguruar që Aleanca të ruajë 
avantazhin e saj teknologjik.

NATO po rrit fokusin e saj në teknologjitë e reja, duke përf-
shirë një Përshpejtues të Inovacionit të Mbrojtjes për Atlantikun 

SULMET KIbERNETIKE TË IRANIT

NATO në solidaritet të plotë me Shqipërinë

Pas sulmeve kibernetike të Iranit, Sekre-
tari i Përgjithshëm i NATO-s, Jens Stol-

tenberg, ka zhvilluar një bisedë telefonike 
me kryeministrin shqiptar, z. Edi Rama.

Ka qenë vetë Sekretari i Përgjithshëm 
i NATO-s, Jens Stoltenberg, që ka bërë 
me dije lajmin, teksa thekson se NATO 
do të ofrojë mbështetje për Shqipërinë.  
Në një postim në “Twitter”, Stoltenberg 
deklaroi se NATO do të vazhdojë të ofrojë 
mbështetje dhe qëndron në solidaritet të 
plotë me Shqipërinë.

“Bisedova me kryeministrin Edi Rama, 
lidhur me sulmet kibernetike kundër Aleatit 
tonë në Shqipëri, të cilat shumë aleatë ia 
kanë atribuuar Iranit. NATO do të vazhdojë 
të ofrojë mbështetje dhe qëndron në soli-
daritet të plotë me Shqipërinë”, - deklaroi  
Sekretari i Përgjithshëm i NATO-s.

Kujtojmë se Shqipëria, më 15 korrik, 
u bë objekt i një sulmi të rëndë kibernetik, 
i cili kishte si objektiv shkatërrimin e infra-
strukturës digjitale të qeverisë së Republikës 
së Shqipërisë, paralizimin e shërbimeve 
publike, si edhe grabitjen e të dhënave dhe 
të komunikimeve elektronike nga sistemet 

sekreTarI I përgjITHsHëm I NaTo-s THeksoN NevojëN për më sHumë mBësHTeTje për ukraINëN

e Veriut (DIANA) dhe një Fond shumëkombësh të Inovacionit 
të NATO-s, për të investuar 1 miliard euro në start-up në 
fazat e hershme dhe fonde të tjera të kapitalit sipërmarrës. 
Koncepti i ri Strategjik i NATO-s përcakton se si aleatët 
do të punojnë së bashku për të adoptuar dhe integruar 
teknologjitë e reja, për të bashkëpunuar me sektorin privat, 
për të mbrojtur ekosistemet e inovacionit, për të formë-
suar standardet dhe për t’u përkushtuar ndaj parimeve të 
përdorimit të përgjegjshëm që pasqyrojnë vlerat demokratike 
të Aleancës dhe të drejtat e njeriut.

qeveritare. Sulme u kryen edhe gjatë javës së 
shkuar në sistemin TIMS.

Kryeministri Edi Rama deklaroi një javë 
më parë se sulmet kanë ardhur nga Irani, 
ndërsa njoftoi ndërprerjen e menjëhershme 
të marrëdhënieve diplomatike me Repub-
likën Islamike të Iranit, duke i kërkuar edhe 
ambasadës së Republikës Islamike të Iranit 
në vendin tonë, largimin brenda 24 orëve 
nga territori i Republikës së Shqipërisë të 
të gjithë personelit diplomatik dhe tekniko-
administrativ, përfshirë edhe personelin e 

sigurisë.
NATO reagoi përmes një deklarate 

zyrtare, pas vendimit të qeverisë shqip-
tare për të ndërprerë marrëdhëniet me 
Iranin, vendim që pasoi sulmin kiber-
netik ndaj institucioneve publike në vend. 
Në mbrojtje të Shqipërisë ka dalë edhe 
SHBA, e cila ka bashkëpunuar në kthi-
min normalitet të sistemeve, madje edhe 
ka sanksionuar edhe shtetas iranianë, me 
argumentin se kanë cenuar sigurinë e 
Amerikës dhe aleatëve  të saj.

dhe sigurimin e mbrojtjes nga raketat balistike 
dhe ndihmën për të mbështetur NATO-n në 
shumë mënyra të tjera. Dhe, thjesht duhet të 
dini se puna që po bëni është e një rëndësie 
të madhe”, - tha ai. Ka qenë e rëndësishme 
për shumë vite, dy dekada, por mendoj se me 
konfliktin në Ukrainë bëhet edhe më e qartë se, 
të kesh një NATO të fortë, të kesh mbrojtje 
të fortë ajrore, mbrojtje raketore, kapacitete 
hapësinore, përpjekjet koordinuese të aleatëve 
të NATO-s, është edhe më e rëndësishme 
sepse ju vini nga kombe të ndryshme, nga 
pjesë të ndryshme të Aleancës sonë, por të 
gjithë kontribuoni në këtë përpjekje të përgjith-
shme. Ai tha se mënyra më e mirë është të 
investojmë më shumë në mbrojtje. “Investoni 
më shumë në NATO! Kjo ka qenë diçka për 
të cilën kemi folur për shumë vite. Isha i 
pranishëm në Samitin e NATO-s në Uells, në 
vitin 2014, ku, ju kujtoni që ne ramë dakord që 
të gjithë aleatët duhet të investojnë më shumë 
në mbrojtje për të shpenzuar 2% të PBB-së 
në mbrojtje. Mbaj mend që dola nga takimi 
dhe mendoja që, mirë, një premtim i ri, një 
deklaratë e re nga politikanët, por asgjë nuk do 
të ndodhë. Kjo për shkak se unë vetë kam qenë 
politikan, kam marrë pjesë në shumë nga këto 
takime, dhe ne premtojmë dhe nuk e mbajmë 
gjithmonë premtimin”, - tha Stoltenberg.

Por këtë herë në fakt, politikanët ia kanë 
dalë mbanë, sepse para vitit 2014 shpenzimet 
e mbrojtjes po binin në të gjithë Aleancën. 
Që nga viti 2014, shpenzimet e mbrojtjes janë 
rritur në të gjithë Europën, Kanadanë dhe të 
gjithë NATO-n çdo vit. Në total, ata kanë 
shtuar 270 miliardë ekstra për mbrojtjen në të 
gjithë Europën dhe Kanadanë, dhe me SHBA-

Sekretari i Përgjithshëm i NATO-s, Jens Stoltenberg, bisedë telefonike me Kryeministrin Edi Rama

në në krye të kësaj rritje, që është sigurisht e 
madhe. Shpenzimet janë rritur edhe më shumë 
gjatë vitit të kaluar dhe më pas për Ukrainën, 
të gjithë aleatët kanë rritur me të vërtetë me 
mbështetjen për Ukrainën, nivele të paprece-
dentë mbështetjeje”. 

Stoltenberg tha se: “në takimin e Grupit të 
Kontaktit të Ukrainës të kryesuar nga Sekretari 
Austin, ne përsëri shohim se si aleatët po rriten 
me mbështetjen për Ukrainën dhe në Samitin e 
NATO-s në Madrid, këtë verë në qershor, ata 
jo vetëm që premtuan të vazhdojnë të investojnë 
më shumë në buxhetet e mbrojtjes kombëtare, 

që është me të vërtetë më e rëndësishmja 
dhe ajo që ka rëndësi, por udhëheqësit aleatë 
ranë dakord për herë të parë, që nga fundi i 
Luftës së Ftohtë për të investuar më shumë në 
strukturat e NATO-s, për të rritur atë që ne e 
quajmë financimi i përbashkët i NATO-s, gjëja 
që në fakt financon atë që ne bëjmë si NATO, 
në gjithçka, nga stërvitjet, pajisjet e para-
pozicionuara, shtylla kurrizore dixhitale, më 
shumë në komandën dhe kontrollin, të gjitha 
ato gjëra që e bëjnë NATO-n, më të fortë dhe 
lidhin aleatët së bashku”, - theksoi Stoltenberg.

Ai theksoi se gatishmëria për të investuar, 
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plaga e Harruar 
e SHABAN DERVISHIT

Shaban Xhafer Dervishi i Katër-Grykëve të Dibrës, plago-
sur dy herë në luftimet kundër serbëve

U lind në fshatin Lukan të Katër-Grykëve, më 10 nëntor 
1890. Me ndjenjat e atdhedashurisë, u mëkua nëpër oda në 
të cilat ai shërbente si hyzmetçi në raste të veçanta, kur ishte 
në moshë të re.

Fisi Dervishi, i Lukanit të Katër-Grykëve, ishte një fis me 
tradita trimërie, mikpritje, bujarie e burrërie. Shabani u rrit 
dhe luftoi për krah xhaxhait të tij, Avdiut, luftëtari që mori 
katër plagë dhe ra dëshmor në fushën e Ohrit.

Burrat e Katër-Grykëve me komandant Llan Destanin 
(Ndregjoni) e me luftëtarë si Lam Tahiri (Bruçi), Shaban 
Xhafer Dervishi, Avdi Dervishi e të tjerë i gjeje kudo dhe 
kurdoherë që kishte nevojë atdheu.

Ishte shtatori i vitit 1913. Në Dibër u hodh kushtrimi për 
të mbrojtur trojet shqiptare nga serbët dhe grekët në Manastir, 
Ohër e Strugë.

Një pjesë e fuqive dibrane nga qyteti i Dibrës dhe Reka që 
kishin si prijës, përveç krerëve të Dibrës me Hajredin Pustinën, 
dhe disa oficerë shqiptarë të karrierës, shkoi në Manastir dhe 
më pas në Follorinë për t’u përballur me ofensivën e ushtrisë 
greke drejt tokave shqiptare.

Ndeshjen me forcat greke prej 40 000 vetash, ky grup e 
zhvilloi në Banicë, ku luftuan heroikisht dhe i prapsën sulmet 
greke por edhe vetë lanë mjaft të vrarë.

Pas tërheqjes së detyruar drejt Manastirit, dy fuqitë 
dibrane luftojnë në Ovak e Preblicë me forcat serbe të 
cilat kishin zënë malet Babunë me pozita shumë strategjike 
për Manastirin, duke u përleshur deri thikë me thikë.

Batalioni, ku bënte pjesë Shabani dhe bashkëfshatarët 
e tij mori detyrën për të luftuar ne Ohër, ku në fushën e 
betejës u veçua për guxim dhe trimëri. I ri dhe i fortë, 
i gjatë si lis luftonte në krah të xhaxhait, Avdiut, i cili 
mori katër në plagë në këtë betejë.

“A besë a besë! Bini burrat dushmanit! Zoti qoftë 
me ne!”, - ushtoi zani i Bajram Bucit (Hoxhë Bucit), 
udhëheqësit të tyre shpirtëror që nga Lidhja e Prizrenit.

“A besë a besë!”, - thirri edhe Shaban Xhafer Der-
vishi. “A besë a besë!”, - thirri Shaban Margjoka nga 
Kacnia. Vetëm pas disa minutash Shaban Margjoka go-
ditet dhe vritet nga plumbat dhe mortajat serbe. Shaban 
Dervishi e kishte në krahë dhe ia mbylli sytë. Në krah 
të tij vetëm disa metra larg vriten Sefer Bodini, Hoxhë 
Bodini. Pak minuta më parë ishte vrarë edhe i biri i Se-
ferit, Mustafa.

Por dhimbje më të madhe ndjeu Shaban Dervishi, kur 
në krah të tij edhe xhaxha Avdiu mori katër plagë dhe 
nuk e ndihmonte dot. Ishte i ri dhe nuk e kishte kuptuar 
se edhe vetë ishte plagosur dhe kishte marrë dy plumba.

Shabani jetoi gjatë dhe këtë betejë e të gjitha luftërat që 
kishte marrë pjesë, në Shkodër, në Ohër, në Lumë, në Vlorë, 
i tregonte vetë me përpikëri pa harruar edhe detajet.

Në betejën e Ohrit Shabani mbeti pa ndjenja, gjysmë 
i vdekur dhe shokët e tij menduan se ishte i vdekur. Ata 
morën armët dhe sendet e tij me vlerë dhe i nisën për në 
Lukan, ku ia dorëzojnë xhaxhait të tij, Seferit. Në shtëpi u 
hapën dyert e mortit për djalin që kish mbetur i pajetë në 
luftën e Ohrit.

Shabani përmendet. I plagosur rëndë shikon që ai ka 
mbetur i vetëm ne fushëbetejë. Mbledh zorrët e dala dhe me 
dorën e zhuritur i fut brenda në bark. E mbështjell barkun 
fort me brezin e malësorit. Rreth e rrotull tij vë re që kali 
i komandantit serb ishte pranë komandantit serb që ishte i 
vdekur. Ndërkohë Shabani tërhiqet zvarrë dhe e kap kalin. 

Pasi i ngjitet kalit udhëton gjithë natën deri në hyrjen e 
qytetit të Strugës. Në hyrje të Strugës, Shabani lëshon kalin 
teksa ecën duke u mbajtur nëpër muret e avllisë.

Siç tregonte dhe vetë Shabani, ashtu i plagosur mundohej 
të kërkonte ndihmë teksa me zë të ulët pëshpëriste: “A ka 
ndonjë shqiptar që të shpëtojë një shqiptar të plagosur në 
luftë për mbrojtjen e atdheut?!”

Nga ana tjetër e murit ndodhej një djalë i ri i cili iu 
përgjigj thirrjeve të Shabanit duke i thënë të kalonte në 
anën tjetër. Shabani në pamundësi për të lëvizur më tej 
iu përgjigj se nuk mundej. Djali i erdhi në ndihmë duke e 
mbajtur prej krahu derisa e mori brenda shtëpisë së tij. Kjo 
familje shqiptare e Strugës, babai dhe xhaxhai i djalit që e 
strehoi, i shërbyen gati një muaj derisa u shërua.

Teksa bëhej gati të nisej, plaku i shtëpisë i tha të mas-
kohej. I maskuar si lypës zbriti në Shehër të Dibrës dhe 
doli në Viçisht. Atje arriti tek byrazerët e tij, në shtëpinë 
e Cameve. Ata e kthyen ardhjen e Shabanit në një dasmë. 
Pas 3 ditësh ata u mblodhën dhe e çuan me kuaj deri në 
Lukan. Atje u hap lajmi që Shaban Dervishi është gjallë. 
I gjithë populli u ngrit duke gjuajtur me armë nga gëzimi. 

Në shtëpinë e tij në Lukan u bë festë e madhe.
Shabani mori pjesë në shumë luftëra të tjera. Ai shkoi në 

luftën e Karadakut në Mal të Zi bashkë me luftëtarë të tjerë. 
Në foto është i veshur me uniformën e oficerit në luftën e 
Vlorës. Gjithashtu ai luftoi në beteja edhe kundër Nemces.

Në luftë kundër pushtuesve grekë ranë më shumë se 30 
dibranë nga Dibra e Madhe, Malësia dhe Topalltia, ndër 
to: Fuat bej Kulla, Xheladin Kuka, Hasan Stërmilli, Izet 
Haziz Dema, etj.

Në Manastir gjithashtu pati shumë dibranë të rënë në 
luftë. Disa prej të rënëve në Follorinë e Manastir janë 
njohur si dëshmorë të atdheut si Ramë Duka (Shtushaj), 
Rrahman Xheleshi (Mazhicë), Hasan Hidri (Pocest), Qerim 
Sula (Allajbegi), Rrahman Çupi (Vojnikë), Rrahman Tollja, 
Ali Kostenja, Sadik Demiri, Xhabir Sejdini (Striçan), Jashar 
Disha, Hasan Lila, Ismail Qorri, Sadik Balliu, Selim Loka, 
Ymer Margjoka, Dalip Demiri (Sopot), etj.

Në fushën e Orizares në Manastir ranë dhe dy imamët e 
qytetit të Dibrës së Madhe: Jusuf efendi Skikuli, Osman efendi 
Langu dhe kapiten Aqif Rusi. Në Preblicë u vra i riu Habedin 
Dema nga Homeshi.

NGA SAKIP CAMI
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Edhe pse kanë kaluar deka-
da, që kur Lekë Dukagjini 
vendosi të hidhte në letër 
l igjet e pashkruara të 

shqiptarëve, duket sikur jemi në 
të njëjtën shtrirje kohore. Sinkron 
ngjarjet, dhimbjet, jetët e marra, 
dhe ëndrrat e vrara.

Ky ishte Kanuni i famshëm që 
mbase ngjyrat i janë zbehur, por 
fuqia e tij ka arritur të depërtojë deri 
në ditët e sotme, për t’u zbatuar jo 
siç duhet, por siç duan, pa e kuptuar 
drejt thelbin e tij.

Kanuni u hartua nga Lekë Du-
kagjini për të rregulluar marrëdhëni-
et, si dhe për të vendosur rregulla 
të padiskutueshme për ngjarje që 
shënjonin jetën si: vdekja, fejesa, 
martesa, prona, etj. 

Do të ishte pikërisht ky kanun që 
për shekuj me radhë do të sundonte 
në çdo  familje shqiptare dhe do të 
ishte kryefjala e çdo ngjarjeje që 
ndodhte. Ai  madje do të ndërhynte 
dhe në gjërat më të vogla duke u 
bërë i domosdoshëm dhe i pash-
mangshëm. 

Në ditët e sotme, sidomos pas 
viteve ’90, kur pati një shpërthim 
të kanunit për shkak se në kohën 
e diktaturës ai ishte i ndaluar ose 
zbatohej në  fshehtësi, kanuni zinte 
vend të rëndësishëm sidomos me 
temën e gjakmarrjes.

Gjakmarrja ishte tema më e 
nxehtë e atyre viteve dhe më e dis-
kutuara  vitet e fundit. 

Gjakmarrja, mit, koncept apo 
realitet?

Gjakmarr ja,  është  drama e 
dhimbshme që historia e largët na 
la trashëgim dhe vazhdon të ecë mes 
nesh edhe në këtë shekull të 21-të.

Ajo vret!
Vret njerëz të pafajshëm, por mbi 

të gjitha vret fëmijërinë shqiptare. 
Ajo shpërtheu pa rregulla me 

hyrjen e viteve ’90 e cila u shoqërua 
me mohimin e rregullave të caktuara 
në kanuni shqiptar. 

Në kanun, gjakmarrja ishte një 
temë gjerësisht e përpunuar, madje 
parashikonte faljen, nuk lejonte të 
vriteshin gratë dhe fëmijët në asnjë 
mënyrë, apo formë. Por në ditët e 
sotme gjakmarrja nuk e ka më aspe-
ktin burrëror, njerëzit vazhdojnë të 
vriten. Për çfarë? Në emër të kujt?

Ngujohen fëmijë e gra në emër të 
kanunit dhe e gjithë kjo nuk është e 
justifikueshme. 

Në kanunin e Lekë Dukagjinit, 
gjakmarrja jo vetëm bazohej mbi 
rregulla të  Forta, të pathyeshme, por 
duhej të respektoheshin deri në fund. 

Gjakmarrja nuk kishte këto për-
masa si sot, sepse ishte kanuni ai që 

i rregullonte të gjitha, ndërsa sot… 
Ndërsa sot janë njerëzit ata që kanë 
secili kanunin e tyre, madje secili e 
zbaton në mënyrën e vet. 

Viktimat më të pafajshme të 
fenomenit të gjakmarrjes janë ata që 
i  ngrysin ditët brenda katër mureve 
të gurta, fëmijët. Të cilët nuk jetojnë 
botën e ëndrrave, por atë të frikës për 
të nesërmen.

Ky është krim, të ngujosh të pa-

këtë plagë të dhimbshme, e cila e ka 
gangrenizuar shoqërinë shqiptare. 

Në kujtesën time ri vjen i madhi 
Faik Konica me veprën e tij, “Dok-
tor Gjilpëra zbulon rrënjët e dramës 
së Mamurrasit”, edhe pse gati një 
shekull më parë, Konica të duket se 
është moshatar me ‘millieniumistët’ 
e rinj.

Gjithçka aktuale, gjakmarrja, ky 
fenomen i frikshëm “alla shqiptar”, 
për të cilin flasim çdo ditë, pa mundur 
ta shërojmë.

Sikur çdo ligj ta zbatonim me kaq 
rigorozitet, shumë shpejt do kishim 
qasjet europiane të trupëzuara në 
mentalitetin tonë arkaik.

Në kulturën tradicionale shqip-
tare, Gjakmarrja ose “hakmarrja” 
është detyrimi shoqëror për të vrarë 
një shkelës nderi ose një anëtar të 
familjes së tyre për të shpëtuar nderin 
e dikujt.

Mbrojtja e nderit është një kom-
ponent thelbësor i kulturës shqiptare 
sepse është thelbi i respektit shoqëror.

Amanetet, nderi dhe historia mba-
hen në emrat e shqiptarëve dhe duhen 
mbajtur në prioritet të lartë edhe me 
çmimin e jetës. Prandaj, kur një 
sulm personal me përmasa të frik-
shme lëshohet ndaj një anëtari të çdo 
familjeje, duhet të pritet një dënim i 

barabartë nga ligjet e Kanunit. Disa 
nga veprimet që nisin gjakmarrjen 
përfshijnë “vrasjen e një mysafiri, 
ndërsa ai ishte nën mbrojtjen e të 
zotit të shtëpisë, mospagimin e një 
borxhi, rrëmbimin, joshjen ose për-
dhunimin e një gruaje”. Kjo shpesh 
zgjat shumë gjenerata nëse borxhi 
nuk paguhet. Ata që zgjedhin të mos 
paguajnë me jetën e familjarëve të 
tyre jetojnë në turp dhe izolim deri 
në fund të jetës, të burgosur në 
shtëpitë e tyre duke pasur hasmëri 
gjatë gjithë jetës me ata që ua kanë 
dhënë borxhin.

Po a nuk ka forma të tjera ligjore 
për të ndëshkuar fajtorët, apo për të 
mbrojtur gjithçka që është personale 
dhe e vlerë, por ende duhet të jetojmë 
mes meskinitetit dhe absurdit?!

Gjakmarrja nxit gjakmarrjen, vetë 
kjo fjalë ta shpjegon këtë, ndaj duhet 
forca e ligjit dhe vlerat njerëzore për 
të zbutur këtë plagë shekullore, për 
t’u dhënë fëmijëve të ngujuar, lirinë e 
jetës si gjithë moshatarët e tyre.

Le të përdorim fjalën e duhur 
dhe duart e bashkuara për të bërë 
jetën më të bukur. Le të mësojmë 
të falim, është hyjnore dhe virtyt i 
humanëve.

Falja është fisnikëri! 
Ndal hakmarrjes. Ndal vrasjes!

Gjakmarrja, cikël i pafund 
i fenomenit shqiptar

fajshëm në emër të kanunit, tek i cili 
nuk parashikohet kjo, ç’ njerëzorja. 

Askush nuk ka të drejtë të marrë 
jetën e askujt, e nëse kjo ndodh të 
paktën  të mos privojë askënd tjetër 
nga liria që gëzon çdo njeri. 

Gjakmarrja, është rregulli i të 
parëve që nuk u zbeh me kohën, 
madje erdhi i plotë për t’u transfor-
muar nga ne.

Sa ne kemi mundur ta zhbëjmë 

ANJeZA MuSOLLArI,
Shefe e Sektorit të Botimeve 
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“Në emër të Kanunit të Lekë Dukagjinit, 
formula me të cilën u abuzua nga keqinterpretimi, 
apo u ‘fshehëm’ për të marrë atë që deshëm?!”
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Ministrat e bE-së mbështesin ndihmën shtesë prej 5 miliardë eurosh për Ukrainën
Ministrat e financave të BE-së dhe 

guvernatorët e Bankës Qendrore u takuan 
me përfaqësues të Komisionit Euro-
pian dhe BQE-së në takimin jozyrtar të 
Këshillit Ecofin sot në Pragë. Ministrat e 
financave diskutuan ndikimin e agresionit 
rus në Ukrainë në ekonomitë europiane 
dhe mbështetën miratimin e shpejtë të 
ndihmës financiare shtesë për Ukrainën 
në vlerë prej 5 miliardë eurosh.

Pas marrëveshjes në korrik për të 
siguruar 1 miliard euro, ministrat e fi-
nancave të BE-së në Pragë ranë dakord 
të përshpejtojnë këstin e ardhshëm të 
ndihmës makro-financiare për Ukrainën 
në shumën prej 5 miliardë euro.

“Huaja e re prej 5 miliardë eurosh do 
të përdoret për funksionimin e përditshëm 
të shtetit dhe për të siguruar funksionimin 

Kjo ndihmë financiare, pasi të mira-
tohet, do të plotësojë mbështetjen tjetër të 
BE-së për Ukrainën në fushat humanitare, 
zhvillimore, doganore dhe të mbrojtjes.

Gjatë debatit për ndihmën ekonomike 
për Ukrainën, ministrat e financave dis-
kutuan gjithashtu rindërtimin e Ukrainës 
pas luftës.

Marrëveshja e Asociimit BE-Ukrainë, 
e cila hyri në fuqi më 1 shtator 2017, afron 
Ukrainën dhe BE-në. Përveç promovimit 
të lidhjeve më të thella politike, lidhjeve 
më të forta ekonomike dhe respektit 
për vlerat e përbashkëta, marrëveshja 
ka ofruar një kornizë për ndjekjen e 
një axhende reformash ambicioze, të 
fokusuar në luftën kundër korrupsionit, 
një sistem të pavarur gjyqësor, sundimin 
e ligjit dhe klimë më të mirë biznesi. 

BE-ja ka treguar mbështetje të 
vazhdueshme për këto reforma, të 
cilat janë thelbësore për tërheqjen e 
investimeve, rritjen e produktivitetit 
dhe ngritjen e standardeve të jetesës 
në afat të mesëm.

Ndër instrumentet  e t jera 
mbështetëse, midis 2014 dhe 2022 
BE-ja mbështeti Ukrainën përmes 
disa operacioneve të njëpasnjëshme 
të asistencës makro-financiare (MPJ) 
që tejkalonin 7 miliardë euro kredi 
dhe grante.

Lufta e Rusisë në Ukrainë ka një 
efekt të dëmshëm në stabilitetin tashmë 
të pasigurt ekonomik dhe financiar 
të Ukrainës. Ndër të tjera, ajo ka 
shkaktuar një dalje të konsiderueshme 
të kapitalit.

e infrastrukturës kritike të vendit, si zyra, 
shkolla dhe spitale. Në takimet e ardhshme 
të Ecofin, unë do të këmbëngul për një ma-
rrëveshje të shpejtë për sigurimin e tre mili-

ardë eurove të mbetura, për të cilën duhet të 
biem dakord edhe për ndarjen e kësaj shume 
në	kredi	dhe	grante”,	 -	u	shpreh	Zbyněk	
Stanjura, Ministër i Financave i Çekisë. 

Komisioni po paraqet udhëzime për të mbështetur konsullatat 
e Shteteve Anëtare në trajtimin e aplikimeve për viza afatsh-
kurtra të paraqitura nga qytetarët rusë. Duke marrë parasysh 
rreziqet e shtuara të sigurisë me të cilat po përballet BE-ja 

pas luftës së agresionit të Rusisë kundër Ukrainës, konsullatat duhet 
të kryejnë një vlerësim të rreptë të rreziqeve të sigurisë. Kjo mund 
të çojë në refuzimin e vizave si dhe në revokimin e vizave ekzistuese 
të vlefshme. Aplikantët rusë që udhëtojnë për arsye jo thelbësore 
do të përballen gjithashtu me një proces më të gjatë dhe më të plotë 
për paraqitjen e aplikimeve. Udhëzimet e sotme do të sigurojnë një 
qasje të përbashkët dhe të qëndrueshme në të gjithë konsullatat. BE-
ja do të mbetet e hapur për aplikantët rusë për viza që udhëtojnë për 
qëllime thelbësore, duke përfshirë veçanërisht anëtarët e familjeve 
të qytetarëve të BE-së, gazetarët, disidentët dhe përfaqësuesit e 
shoqërisë civile.

Udhëzimet e sotme ndjekin marrëveshjen politike të arritur nga 
Ministrat e Punëve të Jashtme në takimin e tyre jozyrtar të 31 gushtit, 
për një rrugë të përbashkët dhe të koordinuar përpara, kur bëhet fjalë 
për lëshimin e vizave për qytetarët rusë. Ato vijnë pasi Këshilli miratoi 
sot një Vendim për të pezulluar Marrëveshjen e Lehtësimit të Vizave 
të BE-së me Rusinë, duke u dhënë vendeve anëtare diskrecion të gjerë 
dhe shqyrtim më të madh në përpunimin e aplikimeve për viza me 
qëndrim të shkurtër nga qytetarët rusë.

Nënkryetari për Promovimin e Mënyrës sonë Europiane të Jetesës, 
Margaritis Schinas, tha: “Në kontekstin aktual, konsullatat e BE-së 
në Rusi duhet të sigurojnë një shkallë shumë më të lartë shqyrtimi 
mbi aplikimet për viza me qëndrim të shkurtër. Falë udhëzimeve të 
sotme, ne do ta bëjmë këtë bazuar në një qasje të qartë, transparente 
dhe të përbashkët. BE-ja do të vazhdojë të veprojë e bashkuar përballë 
agresionit ushtarak të Rusisë kundër një vendi kandidat për në BE.

Komisionerja për Punët e Brendshme, Ylva Johansson tha: “Të 
jesh turist në BE nuk është një e drejtë themelore. Me udhëzimet e 
sotme, shtetet anëtare këshillohen të kontrollojnë plotësisht dhe me 
një nivel të lartë shqyrtimi aplikimet për viza nga qytetarët rusë. 
Vizat duhet të refuzohen kur konsullatat identifikojnë rreziqet e 
sigurisë. Konsullatat gjithashtu duhet t’u japin përparësi aplikantëve 
që udhëtojnë në BE për arsye jo thelbësore. BE-ja do të mbetet e 
hapur për ata që kanë nevojë të mbrohen, si gazetarët, disidentët, 
aktivistët e të drejtave të njeriut dhe njerëzit që udhëtojnë për 
arsye familjare.”

Një proces më i gjatë dhe më i plotë për aplikimet
Konsullatat mund të përshtatin procedurat e tyre për trajtimin e 

aplikimeve për viza afatshkurtra të paraqitura në Rusi, duke shfrytë-
zuar plotësisht mundësitë ekzistuese sipas rregullave të vizave të 
BE-së, për të siguruar një shqyrtim më të madh të aplikimeve duke 
pasur parasysh rreziqet e shtuara për sigurinë dhe rendin publik 
të Shteteve Anëtare që rrjedhin nga Lufta e agresionit të Rusisë 
kundër Ukrainës. Dëbimi i personelit konsullor dhe diplomatik 
të shumë shteteve anëtare nga autoritetet ruse kërkon gjithashtu 
rregullime të mëtejshme në procedurat e aplikimit, pasi kjo do të 
thotë se konsullatat po funksionojnë me një reduktim të ndjeshëm 
të kapacitetit.

Në këtë kontekst, konsullatat mund të:
Zhvlerësojnë udhëtimet jo thelbësore: Konsullatat duhet t’u japin 

prioritet më të ulët aplikantëve që nuk kanë një arsye thelbësore për 
të udhëtuar, siç janë turistët, kur caktojnë takime për viza.

Zgjasin periudhën për të vendosur për aplikimet për viza: Kon-
sullatat mund të caktojnë afat deri në 45 ditë për të marrë një vendim 
për aplikimet për viza (kundër 15 ditëve në raste të rregullta) në 
mënyrë që të sigurohen kontrolle më të plota për aplikimet e paraqi-
tura nga rusët.

Kërkoni dokumente shtesë mbështetëse: Konsullatat e Shteteve 
Anëtare mund të kërkojnë dokumente shtesë përtej listës standarde, 
për të siguruar një nivel të lartë kontrolli, veçanërisht në rastet e 
kërcënimeve të mundshme ndaj politikës publike, rendit publik dhe 
marrëdhënieve ndërkombëtare.

Kontroll i zgjeruar mbi aplikimet për viza dhe vizat ekzistuese
Duke pasur parasysh situatën aktuale të sigurisë, konsullatat e 

Shteteve Anëtare duhet të zbatojnë një kontroll të veçantë kur kontro-
llojnë nëse shtetasit rusë që aplikojnë për viza afatshkurtra mund të 
konsiderohen si kërcënim për politikën publike, sigurinë e brendshme 
ose për marrëdhëniet ndërkombëtare të ndonjë prej Shteteve Anëtare. 

komisioni europian paraqet udhëzime për 
shqyrtim më të rreptë të vizave për qytetarët rusë

Nëse është kështu, viza duhet të refuzohet, gjithmonë në bazë të një 
vlerësimi individual. Shtetet anëtare duhet gjithashtu të refuzojnë vizën 
në rast dyshimi për qëllimin e aplikantit për t’u larguar nga territori 
i BE-së pas skadimit të vizës.

Në mënyrë të ngjashme, Shtetet Anëtare duhet gjithashtu të kenë 
një qasje strikte kur rivlerësojnë vizat e vlefshme për qëndrim të 
shkurtër të lëshuara tashmë për qytetarët rusë. Nëse bëhet e qartë se 
kushtet për lëshimin e vizës nuk plotësohen më, për shembull sepse 
mbajtësi i vizës tani konsiderohet se përfaqëson një kërcënim sigurie, 
Shtetet Anëtare duhet të revokojnë vizën ekzistuese.

Shtetet anëtare duhet të përmbahen nga lëshimi i vizave me 
shumë hyrje me vlefshmëri të gjatë, pasi qytetarët rusë mund të 
mos plotësojnë kushtet për të hyrë në BE në planin afatgjatë, duke 
pasur parasysh paqëndrueshmërinë ekonomike, masat kufizuese dhe 
zhvillimet politike në Rusi. Në raste të tilla, Shtetet Anëtare duhet të 
konsiderojnë lëshimin e vizave me një hyrje ose vizave me vlefshmëri 
më të shkurtër.

Sipas rregullave të vizave të BE-së, një shtet anëtar mund të 
kërkojë gjithashtu të konsultohet përpara se një shtet tjetër anëtar të 
lëshojë viza për shtetasit rusë, për shkak të kërcënimeve ndaj politikës 
publike, sigurisë së brendshme ose marrëdhënieve ndërkombëtare. 
Shteti anëtar i konsultuar mund të kundërshtojë lëshimin e një vize 
Shengen për një shtetas rus, në baza individuale. Nëse lëshohet, viza 
më pas do të kufizohet në territorin e shtetit anëtar lëshues dhe nuk 
do të lejojë akses në të gjithë zonën Shengen.

BE-ja do të mbetet e hapur për viza për aplikantët rusë që udhë-
tojnë për qëllime thelbësore, duke përfshirë veçanërisht anëtarët e 
familjeve të qytetarëve të BE-së, gazetarët, disidentët dhe përfaqësuesit 
e shoqërisë civile. Udhëzimet mbështesin Shtetet Anëtare në përdori-
min e mundësive ekzistuese për t’u kujdesur për raste të tilla. Sipas 
rregullave të vizave, Shtetet Anëtare mund të vendosin për shembull 
të ulin ose heqin dorë nga tarifa e vizave në raste të caktuara, gjë që 
mund të ndihmojë në lehtësimin e udhëtimit për gazetarët, disidentët, 
nxënësit, studentët dhe studiuesit.

Hapat e ardhshëm
Udhëzimet do të mbështesin Shtetet Anëtare dhe konsullatat e tyre 

në trajtimin e kërkesave për viza të paraqitura nga qytetarët rusë dhe në 
zbatimin e pezullimit të plotë të lehtësimit të vizave për shtetasit rusë.

Shtetet anëtare do të shkëmbejnë rregullisht informacion mbi 
zbatimin e udhëzimeve të sotme, si në nivel lokal nën koordinimin e 
Delegacionit të BE-së në Rusi, ashtu edhe në nivel të BE-së nëpërmjet 
grupit të punës të Këshillit të dedikuar për çështjet e vizave. Kjo do 
të ndihmojë në sigurimin e një qasjeje të koordinuar.

Shtetet anëtare gjithashtu do t’i raportojnë rregullisht Komisionit.
Ministrat e punëve të jashtme arritën një marrëveshje politike në 

takimin e tyre jozyrtar të 31 gushtit për një rrugë të përbashkët dhe 
të koordinuar përpara kur bëhet fjalë për vizat për qytetarët rusë. Kjo 
qasje përfshin pezullimin e Marrëveshjes së Lehtësimit të Vizave të 
BE-së me Rusinë, e miratuar zyrtarisht nga Këshilli sot; si dhe një 

qasje e përbashkët e BE-së për mos-
njohjen e pasaportave ruse të lëshuara 
në rajonet e huaja të pushtuara, e pro-
pozuar nga Komisioni më 6 shtator. 
Ministrat ranë dakord gjithashtu që 
aplikimet për viza do të vazhdojnë të 
trajtohen në baza individuale, bazuar 
në një vlerësim rast pas rasti.

ESA-t: Paralajmërim për një 
rritje të riskut mes një parashikimi 
ekonomik të përkeqësuar

Tre Autoritetet Mbikëqyrëse Eu-
ropiane (EBA, EIOPA dhe ESMA 
- ESA) publikuan sot raportin e tyre 
të përbashkët të rrezikut të vjeshtës 
2022. Raporti thekson se përkeqësimi 
i perspektivës ekonomike, inflacioni i 
lartë dhe rritja e çmimeve të energjisë 
kanë rritur cenueshmërinë në të gjithë 
sektorët financiarë. ESA-t këshillojnë 
mbikëqyrësit kombëtarë, institucionet 

financiare dhe pjesëmarrësit e tregut që 
të përgatiten për sfidat e ardhshme.

Rimëkëmbja ekonomike pas pandemisë në Europë është zvogëluar 
si rezultat i pushtimit rus të Ukrainës. Lufta e Rusisë ndaj Ukrainës dhe 
ndërprerjet në tregti shkaktuan një përkeqësim të shpejtë të perspektivës 
ekonomike. Ai shton presionet inflacioniste para-ekzistuese, duke rritur 
fuqishëm çmimet e energjisë dhe të mallrave, përkeqëson çekuilibrin në 
ofertë dhe kërkesë dhe dobëson fuqinë blerëse të familjeve. Rreziku i 
inflacionit të vazhdueshëm dhe stagflacionit është rritur.

Këta faktorë, së bashku me përkeqësimin e perspektivës eko-
nomike, kanë ndikuar ndjeshëm në mjedisin e rrezikut të sektorit 
financiar. Luhatshmëria e tregut financiar është rritur në të gjithë 
bordin duke pasur parasysh pasiguritë e larta. Pas një periudhe të 
gjatë me norma të ulëta interesi, bankat qendrore po shtrëngojnë 
politikën monetare. Kombinimi i kostove më të larta të financimit 
dhe prodhimit më të ulët ekonomik mund të ushtrojë presion mbi 
rifinancimin e borxhit të qeverisë, korporatave dhe familjeve, duke 
ndikuar gjithashtu negativisht në cilësinë e kredisë së portofolit të 
kredisë së institucioneve financiare. Reduktimi i kthimeve reale 
nëpërmjet inflacionit më të lartë mund t’i çojë investitorët në një 
rrezik më të lartë në një kohë kur rritja e normave po vë në lëvizje 
një ribalancim të gjerë të portofoleve.

Institucionet financiare gjithashtu përballen me sfida të shtuara 
operacionale që lidhen me rritjen e rreziqeve kibernetike dhe zbati-
min e sanksioneve kundër Rusisë. Sistemi financiar deri më sot ka 
qenë elastik pavarësisht pasigurisë në rritje politike dhe ekonomike.

Në dritën e rreziqeve dhe dobësive të mësipërme, Komiteti i 
Përbashkët i ESA-ve këshillon autoritetet kompetente kombëtare, 
institucionet financiare dhe pjesëmarrësit e tregut të ndërmarrin 
veprimet e mëposhtme të politikave:

Institucionet financiare dhe mbikëqyrësit duhet të vazhdojnë 
të jenë të përgatitur për një përkeqësim të cilësisë së aktiveve në 
sektorin financiar dhe të monitorojnë zhvillimet, duke përfshirë 
aktivet që kanë përfituar nga masat e përkohshme që lidhen me 
pandeminë dhe ato që janë veçanërisht të prekshme ndaj një mje-
disi ekonomik të përkeqësuar, ndaj inflacionit gjithashtu, për sa i 
përket çmimeve të larta të energjisë dhe mallrave.

Ndikimi i rritjeve të mëtejshme të normave të politikës dhe i 
rritjeve të mundshme të papritura të primeve të rrezikut mbi insti-
tucionet financiare dhe pjesëmarrësit e tregut në përgjithësi duhet 
të monitorohet nga afër. Institucionet financiare dhe mbikëqyrësit 
duhet të monitorojnë nga afër ndikimin e rreziqeve të inflacionit.

Mbikëqyrësit duhet të vazhdojnë të monitorojnë rreziqet për inves-
titorët me pakicë, veçanërisht në lidhje me produktet ku konsumatorët 
mund të mos e kuptojnë plotësisht shtrirjen e rreziqeve të përfshira, 
të tilla si kripto-asetet.

Institucionet financiare dhe mbikëqyrësit duhet të vazhdojnë të 
menaxhojnë me kujdes rreziqet mjedisore dhe rreziqet kibernetike 
për të adresuar kërcënimet ndaj sigurisë së informacionit dhe vazh-
dimësisë së biznesit.
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“lufta dhe teknologjia”
Njerëzit kanë lindur të armatosur. Përpara se homosapiensët 

të ecnin për herë të parë në Tokë, proto-njerëzit kishin 
prodhuar shtiza dhe mjete të tjera jo vetëm për të gjuajtur 
dhe mbrojtur veten, por edhe për të sulmuar njerëzit e tjerë. 

Instinkti i luftës është pjesë e natyrës njerëzore, por mjetet për të luftuar 
luftën varen nga teknologjia. Politika, ekonomia, ideologjia, kultura, 
strategjia, taktikat dhe filozofia kanë formësuar të gjitha luftën, por 
asnjë nga këta faktorë nuk e ka nxitur evolucionin e luftës aq shumë sa 
teknologjia. Duke e zgjeruar këtë tezë bindëse, ky libër i shkruar nga 
Alex Roland, gjurmon bashkë-evolucionin e teknologjisë dhe luftës nga 
epoka e gurit deri në epokën e luftës kibernetike dhe nanoteknologjisë.

Alex Roland hedh dritë mbi modelet e ndërveprimit midis 
teknologjisë dhe luftës, duke përshkruar shpikjet e bujshme që 
ndryshuan drejtimin e luftës gjatë historisë: muret e fortifikuara, ka-
rroca, luftanijet e shpejta dhe të shkathëta, revolucioni i barutit dhe së 
fundi avionët, bombarduesit, raketat, nëndetëse, pajisje shpërthyese 
të improvizuara (IED) dhe armë bërthamore. Në shekullin e njëzet e 
një, kërkimi shkencor dhe inxhinierik po transformon vazhdimisht luftën dhe 
njëkohësisht prodhon risi të panumërta teknologjike. Megjithatë, edhe tani, 
teknologjia më e re dhe më e mirë nuk mund të garantojë fitoren. Përkun-
drazi, teknologjia dhe lufta mbeten në një dialektikë të përjetshme, duke nxitur 
ndryshime pa stabilizuar kurrë një ekuilibër ushtarak të fuqisë. Teknologjitë e 
reja vazhdojnë të shtyjnë luftën në drejtime të papritura, ndërsa lufta e tërheq 
teknologjinë në mundësi të reja mahnitëse.

Në një epokë kompjuterësh, dronësh dhe sistemesh robotike, Roland na 
kujton se, megjithëse teknologjitë ushtarake vazhdojnë të ndryshojnë me një 
shpejtësi të madhe, parimet dhe modelet pas tyre qëndrojnë. I mbushur me na-
rrativa dramatike të betejave dhe njohuri të thella në psikologjinë ushtarake, kjo 
Hyrje Shumë e Shkurtër është në fund të fundit një përshkrim origjinal i historisë 
njerëzore të parë përmes thjerrëzave kaleidoskopike të teknologjisë së luftës.

Teknologjia ushtarake shpesh duket të jetë ana e errët e inovacionit, por 
shpikës të panumërt, nga Alfred Nobel te Robert Boyle, menduan pozitivisht për 
armët. Ata besonin se mund ta dëbonin plagën e luftës, ose të paktën të frenonin 
ekseset e saj, nëse do të mund të shpiknin vetëm armën e fundit, instrumentin 
aq të tmerrshëm sa askush nuk do të guxonte ta përdorte.

Më shumë se gjashtë dekada në epokën bërthamore, ka prova në rritje se 
bomba me hidrogjen mund të provojë të jetë pengesa e shumëkërkuar e luftës. 
Por nëse është kështu, do të bie ndesh me të dhënat e dhimbshme të qytetërimit 
të mëparshëm njerëzor, kur çdo instrument i ri lufte kontribuoi në masakrën pa 
ndryshuar natyrën njerëzore që Thukididi besohej se ishte në zemër të luftës. 
Melvin Kranzberg, një bashkëthemelues i Shoqërisë për Historinë e Teknologjisë 
dhe redaktori themelues i revistës së saj, “Teknologjia dhe Kultura”, i pëlqente të 
vëzhgonte se teknologjia nuk është as e mirë, as e keqe, as neutrale. Teknologjia 
në thelb është një proces i manipulimit të botës materiale për qëllime njerëzore. 
Nëse bën mirë apo keq nuk varet nga vetë teknologjia, por nga ajo që njerëzit 
zgjedhin të bëjnë me të.

Makinat dhe instrumentet ushtarake megjithatë mund të kuptohen duke 
përdorur të njëjtat koncepte dhe kategori që studiuesit aplikojnë për teknologjinë 
në përgjithësi. Më poshtë parashtrova katër propozime rreth teknologjisë 
ushtarake, por parimet në punë mund të zbatoheshin aq lehtë në çdo fushë të 
përpjekjeve teknologjike. Ata ndonjëherë kanë një rëndësi të veçantë ose therëse 
kur aplikohen për luftën, por ata thonë më shumë për natyrën e teknologjisë 
sesa për natyrën e luftës.

Përveç vlerës së tyre heuristike, këto koncepte kanë edhe dobi pedagogjike. 
Ato mund të ndihmojnë në ç’mitizimin e botës misterioze dhe shpesh të fshehtë të 
kërkimit dhe zhvillimit ushtarak dhe gjithashtu të qartësojnë ndikimin në shoqëri 
të të gjitha sistemeve komplekse teknologjike. Ata u ofrojnë studentëve një sërë 
mjetesh konceptuale për të menduar për ndryshimin e luftës me kalimin e kohës 
dhe rolin që ka luajtur inovacioni teknologjik në atë proces.

Propozimet e mia janë këto: Teknologjia, më shumë se çdo forcë tjetër 
e jashtme, i jep formë luftës; dhe, anasjelltas, lufta i jep formë teknologjisë. 
Megjithatë, teknologjia ushtarake nuk është deterministe. Përkundrazi, 
teknologjia hap dyert. Dhe, së fundi, këto karakteristika të teknologjisë ushtarake 
janë më të lehta për t’u parë në periudhën moderne sesa më parë, megjithëse 
ato kanë qenë gjithmonë në punë.

Teknologjia i jep formë të luftuarit
Teknologjia i jep formë të luftuarit, jo luftës. Lufta është e përjetshme dhe 

universale. Ajo ka prekur pothuajse çdo shtet të njohur për historinë njerëzore. 
Lufta është sjellje e luftës. Është përplasja e armëve apo manovra e forcave 
të armatosura në terren. Ai përfshin atë që profesionistët ushtarakë i quajnë 
operacione, pavarësisht nëse forcat kundërshtare në të vërtetë lëshojnë dhunën 
e tyre të organizuar mbi njëra-tjetrën. Lufta është një gjendje në të cilën një shtet 
mund të gjendet; lufta është një aktivitet fizik i kryer nga forcat e armatosura 
në kuadër të luftës. Natyrisht, shumë lloje të dhunës në grup, nga luftimet e 
bandave te terrorizmi, mund të shfaqin disa ose të gjitha karakteristikat e luftës 
pa u ngritur në këtë përkufizim të luftës, por më shpesh këto konflikte të dhun-
shme përdorin instrumente lufte. Të kuptosh teknologjinë e luftës do të thotë të 
kuptosh teknologjinë e shumicës së dhunës publike.

Formulimi është gjithashtu i rëndësishëm për të artikuluar saktësisht se 
çfarë ndikimi ka teknologjia në luftë. Një numër foljesh sugjerojnë vetveten. 
Teknologjia përcakton, qeveris ose kufizon luftën. Ai vendos skenën për luftë. 
Është instrumenti i luftës.

Folja më e rëndësishme që përshkruan ndikimin e teknologjisë në luftë është 
se ajo ndryshon luftën. Teknologjia ka qenë burimi kryesor i inovacionit ushtarak 
gjatë gjithë historisë. Ajo nxit ndryshime në luftë më shumë se çdo faktor tjetër. 
Konsideroni një eksperiment të thjeshtë mendimi. Sun Tzu dhe Aleksandri i 
Madh rikthehen në jetë dhe caktohen për të udhëhequr forcat e koalicionit në 
Afganistan në 2008. Këta bashkëkohës të afërt nga shekulli i katërt p.e.s., do të 
kuptonin pothuajse gjithçka që do t’u duhej të dinin. Aleksandri në fakt luftoi në 
Afganistan, dhe Sun Tzu (nëse një person i tillë ekzistonte vërtet) luftoi në një 
terren të krahasueshëm malor në Kinë. Të dy ishin mjeshtër të strategjisë dhe 
taktikave. Ato që u quajtën “parimet e luftës” janë thjesht njohuria e heshtur 
që të gjithë komandantët e suksesshëm gjatë historisë kanë mbartur në bankën 
e tyre të përvojës: një kuptim i inteligjencës, befasisë, manovrimit, komandës 
dhe kontrollit, përqendrimit të forcës, unitetit të komanda, terreni, etj. Edhe 
kontributet thelbësore të Clausewitz-it në artin dhe shkencën ushtarake: rastësia, 
dhuna, “mjegulla e luftës” dhe “fërkimi”, ishin koncepte që Aleksandri dhe Sun 
Tzu i njihnin me emra të ndryshëm.

I vetmi mjet modern komandues që ata nuk do të njihnin dhe nuk do të 
mund ta asimilonin lehtësisht do të ishte teknologjia e luftës. Aeroplanët, raketat, 
tanket, dronët, satelitët, kompjuterët, GPS-ët dhe gjithë pjesa e mbetur e fushës 
së betejës moderne të teknologjisë së lartë do të ishin të pakuptueshme për ta. 
Një rreshter nga stafi i tyre i operacioneve mund t’i shfrytëzonte këto burime 
në mënyrë më të plotë dhe më efektive se secili nga kapitenët tanë të mëdhenj. 
Sun Tzu dhe Aleksandri do të ishin të paaftë në fushën e betejës moderne.

Çështja është edhe më e qartë në dy fushat e tjera të betejës së njerëzimit - 
detin dhe ajrin - për të mos thënë asgjë për hapësirën, ndoshta fushën e betejës të 
së ardhmes. Lufta detare nuk ndodh pa anije, të cilat, gjatë pjesës më të madhe 
të historisë njerëzore, ishin artefaktet më komplekse teknologjike njerëzore. 
Sigurisht e njëjta gjë vlen edhe për avionët për luftë ajrore, raketa për luftë 
strategjike dhe anije kozmike për luftërat në hapësirë. Në çdo rast, automjeti 
përcakton luftën. Horatio Nelson, ndoshta komandanti më i madh detar i të gjitha 
kohërave, do të kishte qenë i pafuqishëm për të kuptuar strategjinë dhe taktikat 
e luftës ajrore të Luftës së Dytë Botërore në Paqësor ose të luftës nëndetëse në 
Atlantik. Gara mace-miu e nëndetëseve sulmuese sovjetike dhe amerikane në 
Luftën e Ftohtë do të kishte qenë edhe më e pakuptueshme për të. Ai mund të 
ishte kthyer pas në kohë dhe do të kishte kuptuar thelbin e luftës së galerisë, por 
ai nuk mund të komandonte në epokën e avullit, e lëre më në epokën bërthamore, 
pa një bazë të fortë në shkencën dhe teknologjinë moderne.

Sa më moderne apo post moderne të bëhet lufta, aq më shumë është 
përgjithësimi i vërtetë. Teknologjia përcakton luftën. Lufta ajrore nuk ishte e 

mundur as para shekullit të njëzetë, me përjashtim të balonave të pambrojtura 
dhe joefikase të zbulimit që u prezantuan në Europë dhe Amerikë në shekullin e 
nëntëmbëdhjetë. Në shekullin e njëzet e një, lufta ajrore varion nga bombardimet 
strategjike deri te mbështetja e ngushtë ajrore e trupave tokësore te luftimet 
e qenve për epërsi ajrore, te dronët pa pilot që mbajnë sytë dhe veshët, dhe 
nganjëherë te municionet, te qindra operatorët, madje mijëra milje larg. SHBA 
krenohet me një instalim të mbrojtjes raketore që mund të ndalojë të pandalsh-
men, një raketë balistike ndërkontinentale. Kombet që fluturojnë në hapësirë 
flirtojnë me armët anti-satelitore të lëshuara nga toka dhe madje edhe mundësinë 
e armëve të bazuara në hapësirë për të luftuar njëri-tjetrin dhe për të kërcënuar 
tokën poshtë. Lufta ajrore ndryshon nga lufta detare, jo sepse strategjia dhe 
taktikat e konfliktit në ato sfera ndryshojnë, por sepse avionët ndryshojnë nga 
anijet. Dhe, natyrisht, të dyja ndryshojnë nga tanket dhe raketat dhe satelitët. 
Çdo teknologji formon, përcakton, kufizon dhe drejton një lloj të ri lufte.

As nuk është vetëm evolucioni i armatimit që ndryshon luftën. Është 
shpërndarja e armatimit. Gjatë historisë, shtetet zakonisht kanë luftuar njëri-tjetrin 
në simetrinë e armëve. Në Luftën e parë të Gjirit, për shembull, Saddam Husseini 
u përpoq të mposhtte një ushtri konvencionale, të industrializuar, të mekanizuar 
amerikane me një ushtri konvencionale, të industrializuar dhe të mekanizuar 
irakiane. Mbizotëronte cilësia dhe sasia e teknologjisë amerikane. Në Luftën e 
Dytë të Gjirit, megjithatë, kryengritësit iu drejtuan një lufte asimetrike, duke 
luftuar arsenalin amerikan të teknologjisë së lartë me instrumente të teknologjisë 
së ulët të vrasjes, sabotimit dhe terrorit. Vetëm kur Shtetet e Bashkuara rregulluan 
teknologjinë e tyre për të përballuar kërcënimin e ri, taktikat e armikut humbën 
avantazhin e tyre. Sigurisht, trajnimi, morali, numrat, vullneti dhe politika 
gjithashtu kontribuuan në rezultatin në Irak, por natyra e teknologjisë vendosi 
skenën për luftën.

Teknologjia nuk e përcakton luftën
Sado që teknologjia të ndryshojë luftën, ajo kurrë nuk e përcakton luftën 

– as si do të zhvillohet dhe as si do të dalë. Teknologjia kryeson luftën, por 
nuk sundon.

I gjithë nocioni i “determinizmit teknologjik” është një harengë e kuqe. 
Njerëzit gjithmonë mund t’i rezistojnë forcave historike që i rrethojnë. Të besosh 
në determinizëm është të besosh në pashmangshmëri. Këtu lind pyetja, “Pse”? 
Cila forcë apo ligj historik i shtyn ngjarjet drejt një përfundimi të pashmangshëm? 
Në pamje të më pasme, ngjarjet mund të duken të paracaktuara ose të pashman-
gshme, por asgjë në veprimtarinë njerëzore nuk mund të parashikohet me siguri.

Mendoni për rastet në histori kur teknologjia u shfaq për të përcaktuar 
natyrën dhe madje edhe rezultatin e luftës. Qerret ishin ndoshta instrumenti më 
dominues i luftës përpara armëve bërthamore. Në të vërtetë, historiani William 
H. McNeill i ka quajtur ato super arma e kohës së tyre. Kur ata u shfaqën në 
Levant në shekullin e tetëmbëdhjetë p.e.s., ata i përfshinë të gjithë para tyre. Nga 
Egjipti në Mesopotami, shtetet ose adoptuan karroca ose pushuan së konkurruari 
në luftën ndërshtetërore. Mania e karrocave edukoi një aristokraci ndërkombëtare 
të karrocave, Maryannu, të cilët ia shitën shërbimet e tyre ofertuesit më të lartë. 
Shtetet ndërtuan korpuse të mëdha karrocash me trena shoqërues të furnizimit 
dhe mirëmbajtjes, duke kulmuar në betejën e Kadeshit në 1275 p.e.s., kur forcat 
kundërshtare egjiptiane dhe hitite kryen rreth 5000 karroca në një ditë beteje 
kataklizmike, por përfundimisht të pavendosur. Lufta perëndimore gjatë pjesës 
më të madhe të mijëvjeçarit të dytë p.e.s. ishte luftë me qerre. 

Karroca përcaktoi, ngiste, drejtonte, kufizonte luftën tokësore.
Dhe pastaj ishte zhdukur. Brenda një shekulli pas Harmagedonit në Kadesh, 

qerrja u zhduk si teknologjia dominuese e luftës levantine. Ashtu siç nuk ka asnjë 
provë të sigurt se nga erdhi qerrja dhe pse sundonte, po ashtu edhe rënia e saj nga 
dominimi është një mister. Robert Drews vëren se humbi fuqinë në “Katastrofa”, 
vala e luftërave, bastisjeve dhe migrimeve të detyruara që përfshiu Mesdheun lindor 
rreth vitit 1200 p.e.s., William McNeill beson se futja e armëve prej hekuri në këtë 
kohë i dha këmbësorisë fuqi të re për t’u përballur me karrocat. Një tjetër shpjegim 
i mundshëm është falimentimi shtetëror i shkaktuar nga gara e armatimeve me 
karroca dhe kuajt për t’i tërhequr ato. Një tjetër është një ndryshim në taktikat 
e këmbësorisë, ndoshta i shoqëruar me armët e hekurta të McNeill-it. Në çdo 
rast, determinizmi i dukshëm i karrocës u avullua.

Shembuj të tjerë të panumërt gjatë historisë së armëve, në dukje të pa 
rezistueshme që çojnë drejt triumfit të pashmangshëm, janë ngritur dhe kanë 
rënë në mënyrë të ngjashme nga ana e tyre, nga baruti përmes “revolucionit 
Dreadnought” dhe bombardimeve strategjike deri te entuziazmi i fundit për 
“revolucionin në çështjet ushtarake”, një epërsi teknologjike që duhej t’i kishte 
dhënë SHBA-së aftësi të padiskutueshme ushtarake.

Dera e Hapur
Një model më i mirë konceptual për teknologjinë e luftës është “dera e 

hapur”. Kjo metaforë u prezantua nga historiani mesjetar Lynn White, Jr., në 
studimin e tij klasik “Teknologjia Mesjetare dhe Ndryshimi Social (Oxford, 
1962)”. Duke kërkuar të demonstrojë se shoqëria mesjetare krijoi pjesën e saj të 
inovacionit teknologjik, White paraqiti një sërë rastesh studimore të ndërlidhura. 
Njëri rishikoi dhe rafinoi pretendimin e diskredituar nga Heinrich Brunner se 
shfaqja e kalorësit të montuar shumë të armatosur dhe të blinduar në fushat e 
betejës të Europës së shekullit të tetë kishte edukuar feudalizmin. Brunner kishte 
imagjinuar se Charles Martel konceptoi për herë të parë skemën e një grupi 
feudal dhe sistemin social, politik dhe ekonomik për ta mbështetur atë në ose 
menjëherë pas betejës së Poitiers në 732, kur zotërimi i tij i luftëtarëve të hipur 
dëboi sulmuesit myslimanë që derdheshin në jug. Franca nga Gadishulli Iberik. 
Por White tregoi se Martel kishte filluar të konfiskonte pronën e kishës për t’ia 
shpërndarë një klase të re luftëtarësh të montuar përpara betejës së Poitiers. 
Atëherë, çfarë pyeti White, mund ta kishte frymëzuar Martelin, nëse fitorja 
e tij mbi luftëtarët myslimanë të armatosur lehtë dhe të blinduar? Përgjigja e 
White ishte trasta, një risi aziatike që sapo u shfaq për herë të parë në Europë 
rreth kohës së Poitiers. White imagjinonte se kjo teknologji i lejonte kalorësit të 
armatosur rëndë, të blinduar dhe të montuar me armaturë të përkulej në shtizën 
e tij dhe të mposhtte njësoj me forcë të papërmbajtshme luftëtarët.

Argumenti i White u sulmua gjerësisht dhe ashpër, veçanërisht nga his-
torianët marksistë. Shumica e kritikëve të tij e akuzuan atë për determinizëm 
teknologjik, për argumentimin se trasha prodhoi feudalizëm. Por White kishte 
bërë gjithçka për të shmangur çdo pretendim të tillë. Ai e quajti trashën një 
“katalizator”. Ajo nuk krijoi feudalizëm nga rrobat e shumta. Përkundrazi, 
shoqëri të tjera me përbërës të ndryshëm dhe kimi të ndryshme do të prodhonin 
mbetje të ndryshme. Teknologjia nuk përcakton rezultatet, tha White, ajo hap 
dyert. Njerëzit duhet të vendosin nëse duan të kalojnë. Disponueshmëria e 
shtyllës në Europë nuk do të thoshte që Martel do ta miratonte atë për t’i bërë 
kalorësit të armatosur rëndë dhe të blinduar, shtyllën kryesore të një sistemi 
ushtarak në zhvillim.

“Dera e hapur” është një mjet i fuqishëm konceptual për të menduar për 
të gjithë teknologjinë, veçanërisht teknologjinë ushtarake. Ai shton atë që u 
mungon shumicës së llogarive të inovacionit teknologjik: agjencia njerëzore. 
Njerëzit duhet të vendosin nëse do të ndërmarrin ose mund të ndërmarrin një 
risi të caktuar ushtarake. Dhe ata duhet ta përshtatin atë me rrethanat e tyre. 

Teknologjia është një mundësi, jo një detyrim. Varietetet e teknologjisë, men-
doni, për shembull, modelet e ndryshme të automobilave në botë, dëshmojnë për 
kontekstet e panumërta në të cilat njerëzit do të aplikojnë të njëjtën risi themelore me 
rezultate të ndryshme. Në vitet ndërmjet luftërave botërore, për shembull, SHBA dhe 
Britania, të izoluara gjeografikisht nga Europa kontinentale, zhvilluan bombardues 
strategjikë me të cilët do të projektonin fuqinë e tyre ushtarake, ndërsa fuqitë kryesore 
kontinentale u përqendruan në avionë luftarakë për të luftuar me njëra-tjetrën për 
epërsi ajrore, mbi fushat e betejës në oborret e tyre të pasme.

Ajo që White nuk dalloi ishte se agjencia njerëzore ndërhyn jo një herë, por 
dy herë, në momentin e inovacionit. Kur zbuloni se kush zgjedh të kalojë nëpër një 
derë të hapur nga inovacioni teknologjik, është po aq e rëndësishme të kuptojmë se 
kush e hapi atë për ta. Njerëzit shpikin dhe inovojnë. Njerëzit hapin derën. Shpesh 
ka një marrëdhënie midis atyre që hapin derën dhe atyre që kalojnë nëpër të. Në 
përvojën moderne ushtarake ne shpesh e mendojmë atë marrëdhënie si kompleks 
ushtarako-industrial. Ky nënprodukt i Luftës së Ftohtë na kujton se dera mund të 
lëkundet, madje edhe të rrotullohet. Njerëzit që dëshirojnë të kalojnë mund të punë-

sojnë agjentë për t’u hapur derën. Po kështu, ata që kuptojnë se si të hapin dyert, mund 
t’i joshin të tjerët të kalojnë. Asgjë nga këto nuk e bën vetë teknologjinë deterministe, 
por mund ta bëjë sistemin shoqëror që ndjek derën të vetë-përsëritet dhe të qëndrojë në 
vetvete. Me kalimin e kohës, pjesëmarrësit mund të kalojnë në fusha, që përndryshe 
nuk do të kishin zgjedhur të hynin dhe që nuk u shërbejnë interesave të tyre. Arsyet 
e vendimeve të tyre, madje edhe ato të këqijat, nuk qëndrojnë në teknologji, por në 
forcat personale, politike, ekonomike, në përgjithësi, kontekstuale, tashmë në punë. 
Katalizatori precipiton pasojat e diktuara nga përbërësit dhe kimia.

Kjo ngre pikën time të katërt.
Teknologjia moderne ushtarake është e ndryshme
Teknologjia moderne ushtarake nuk është e ndryshme në lloj, por në shkallë. 

Lufta e Dytë Botërore ishte lufta e parë në histori në të cilën armët në përdorim në 
fund të luftës ndryshonin ndjeshëm nga ato të përdorura në fillim. Bomba atomike është 
shembulli më i dukshëm, por lista e teknologjive ushtarake të prezantuara midis 1939 
dhe 1945 përfshin gjithashtu avionë reaktivë, raketa të drejtuara, radar me mikrovalë 
dhe siguresë afërsie, për të përmendur vetëm disa. Disa udhëheqës ushtarakë arritën në 
përfundimin nga kjo përvojë se prodhimi industrial kishte fituar luftërat botërore, por 
inovacioni ushtarak do të fitonte luftën tjetër. Sidomos në SHBA, struktura ushtarake 
filloi të institucionalizonte kërkimin dhe zhvillimin, duke adoptuar nga industria një lloj 
vjetërsimi të planifikuar që do t’i mbante forcat e armatosura amerikane një brez përpara 
armiqve të tyre të mundshëm. Ata krijuan atë që Presidenti Dwight Eisenhower e quajti 
në fjalimin e tij lamtumirës një “kompleks ushtarako-industrial”, një garë e përhershme 
armësh, jo domosdoshmërisht me ndonjë armik të veçantë, por me status quo-në.

Futja e inovacionit sistematik dhe të institucionalizuar e bën teknologjinë moderne 
ushtarake të duket rrënjësisht e ndryshme nga ajo që ishte më parë. Ky ndryshim është 
njëkohësisht real dhe iluziv. Realiteti buron nga ritmi i përshpejtuar i ndryshimeve 
teknologjike në botën moderne dhe një zotërim i paparë i energjisë dhe materialeve që 
variojnë në një shkallë dimensionale nga nanoteknologjia deri te qytetet lundruese si 
aeroplanmbajtësja moderne. Iluzioni lind nga paaftësia jonë në rritje për të menduar 
luftën në terma jo materialë. Komandantët modernë vështirë se mund ta imagjinojnë 
se si paraardhësit e tyre mendonin për shkencën dhe teknologjinë. 

Një oficer karriere në forcat e armatosura të sotme pret që arsenali në dispozicion 
të tij ose të saj të ndryshojë vazhdimisht gjatë rrjedhës së karrierës. Sidoqoftë, përpara 
gjysmës së dytë të shekullit të njëzetë, komandantët prisnin plotësisht të tërhiqeshin me 
të njëjtat instrumente që morën në praktikën e tyre. Disa risi ndërhynë në këtë tablo 
statike në fund të shekullit të nëntëmbëdhjetë dhe në fillim të shekullit të njëzetë, por 
asgjë si mjedisi i qëndrueshëm i serrës së arsenaleve të sotme ushtarake.

Edhe termat “shkencë” dhe “teknologji” janë moderne, të dyja të krijuara 
në shekullin e nëntëmbëdhjetë. Përpara se këto kategori konceptuale të pushtonin 
ndërgjegjen moderne, komandantët para-modernë mendonin për ushtritë dhe 
marinat e tyre në aspektin e njerëzve (kapitalit njerëzor) dhe materialit (armë dhe 
forca të blinduara, kala dhe rrugë, ushqim dhe municione). Përmirësimet në secilën 
prej këtyre fushave nuk u bënë nga shkencëtarë dhe inxhinierë, por nga zejtarë 
me pak shkollim formal. “Inxhinierët” në botën para-moderne ishin individë që 
ndërtonin dhe përdornin “motorët” e luftës. Kishte çelik me cilësi të lartë shumë 
kohë përpara se përbërja e tij të zbulohej nga kristalografia në vitet 1920, por ai u 
prodhua nga artizanë që i kaluan teknikat e tyre brez pas brezi përmes mësimit, jo 
nga industrialistët, stafet e shkencëtarëve të të cilëve përshkruanin formula që do të 
prodhonin çelik me karakteristikat e nevojshme. Një pjesë e vogël e gjenive para-
moderne, si Michelangelo dhe Leonardo da Vinci, zotëruan artin dhe inxhinierinë 
për të imagjinuar armë që ishin shekuj përpara kohës së tyre. 

Mekanika drejtonte makinat e luftës. Marinarët ishin gjithmonë mekanikë 
që operonin me makinat më komplekse të epokës së tyre, qofshin galeria e luftës 
klasike mesdhetare apo anija me vela plotësisht e montuar, me armë anash, të 
botës së hershme moderne. Arkitektët projektuan dhe ngritën fortifikime, ndoshta 
teknologjia ushtarake më me ndikim para barutit. Këto mrekulli të asaj që ne tani 
do ta quajmë inxhinieri civile, Muri i Madh i Kinës, muret e Konstandinopojës - i 
dhanë formë konflikteve të panumërta gjatë historisë dhe ndonjëherë siguruan që 
konfliktet të mos ndodhnin kurrë. Ndërtues të tjerë para-modernë mbikëqyrën 
punimet civile me implikime po aq të rëndësishme ushtarake, të tilla si rrjeti rrugor 
romak, ose ura e Cezarit përtej Rhine.

Burimet materiale që këta materialistë para-modernë u shpërndanë ushtrive 
dhe marinave të tyre nuk u panë si rezultat i ndërmarrjeve abstrakte si shkenca dhe 
teknologjia. Prodhuesit e këtyre mrekullive thjesht po praktikonin atë që Lewis 
Mumford e quajti “teknikë”, nga techne greke. Ajo lidhet me epistemin në diçka 
si marrëdhëniet midis teknologjisë moderne dhe shkencës. Njëri ishte për të bërë, 
tjetri për të ditur. Njëri mësohej në praktikë, tjetri fitohej nga studimi i njohurive 
të grumbulluara në një kanun. Por, ashtu si teknologjia moderne është më kom-
plekse dhe më e pavarur se “shkenca e aplikuar”, po ashtu edhe teknika është më 
delikate sesa thjesht njohuri artizanale. Ndoshta është më e dobishme të mendosh 
për prodhuesit para-modernë të instrumenteve ushtarake si “përmirësues”, termi 
i përgjithshëm që Robert Friedel zbaton për të gjithë ata njerëz në mijëvjeçarin e 
fundit të historisë perëndimore që kanë manipuluar botën materiale në kërkim të 
mënyrave më të mira për të bërë çfarëdo. është ajo që njerëzit zgjedhin të bëjnë.

Shkurtimisht, mjetet e luftës kanë evoluar ngadalë gjatë gjithë rrjedhës së 
historisë njerëzore, por vetëm në botën moderne ka pasur një mekanizëm të in-
stitucionalizuar dhe të racionalizuar për rinovimin e vazhdueshëm dhe sistematik 
të teknologjisë ushtarake. Disa sugjerime joshëse nga bota e lashtë dhe klasike e 
vendosin botën tonë moderne në një reliev të guximshëm. Një autor anonim nga 
Greqia klasike ofroi mendimin se e vetmja dobi reale për ekuacionet e rendit të 
tretë ishte llogaritja e trajektores së ballistëve. Në këtë rast, të paktën, teknologjia 
ushtarake ishte vërtet shkencë e aplikuar. Dionisi I, tirani i Sirakuzës në fillim 
të shekullit të katërt p.e.s., rekrutoi njohës dhe kryerës nga i gjithë Mesdheu 
për të punuar në arsenalin e tij për të zhvilluar makina të reja luftarake, ndoshta 
shembulli i parë i një laboratori kërkimi dhe zhvillimi. Një inxhinier sirian me emrin 
Kallinikos u dorëzoi bizantinëve “zjarrin grek” me shpresën se ata do ta përdornin 
për të mposhtur myslimanët. Bizantinët e bënë këtë armën e vetme vërtet sekrete 
të botës antike dhe mesjetare. “Armët sekrete” siç mendojmë tani për to ishin një 
shpikje e Europës së hershme moderne.

Kallinikos ofron një përfundim të përshtatshëm për këtë llogari. Kur përmendet 
në librat e historisë, ai zakonisht shfaqet si një lloj “deux ex machine”, një aktor 
historik i panjohur, i cili jep një armë ndryshimi të luftës që ndryshon rrjedhën e 
historisë. Paraqitje të tilla krijojnë besimin se “determinizmi teknologjik” është në 
veprim. Por në të gjitha këto raste, është mirë të mendosh për një derë. Kush e 
hapi dhe kush kaloi? Kush ishte Kallinikos? Si doli ai nga kjo formulë dhe pse ua 
ofroi atë bizantinëve? Pse bizantinët morën armën e tij të re? Dhe pse e trajtuan 
si sekret shtetëror? “Determinizmi teknologjik” është një shpërqendrim, një mjet 
retorik që largon vëmendjen nga pyetjet reale historike që rrethojnë marrëdhëniet 
midis luftës dhe teknologjisë. Kjo marrëdhënie është përcaktuese, delikate dhe në 
zhvillim. Tani, më shumë se kurrë, ajo nxit inovacionin në luftë.

Alex Roland, është Profesor Emeritus i Historisë në Universitetin “Duke”, SHBA. 
Ai është ish-president i Shoqatës për Historinë e Teknologjisë dhe Zëvendës President i 
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Kjo përmbledhje e librit “War and Technology, është publikuar në faqen zyrtare të 

“Foreign Policy Research Institute”.
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Në Shqipëri njihen dy grupime të mëdha etno-
grafike, të konsoliduar që nga mesi i shek. 
XVIII, që janë: Gegëria në veri të lumit 
Shkumbin dhe Toskëria në jug të tij. Gegëria 

përbëhej nga Gegëria e mirëfilltë, Dukagjini apo Leknia, 
Malësia dhe Fushat Bregdetare të Veriut, kurse në Toskëri 
bënin pjesë: Toskëria e mirëfilltë, Myzeqeja, Labëria e 
Çamëria. Natyrisht, përbrenda këtyre krahinave etnografike 
ekzistonin edhe ndarje të tjera më të vogla. 

Mënyra e jetesës në fshat – Doke e zakone
Vendbanimet në Shqipëri, qysh në mesjetë, kishin arritur 

një stabilitet dhe kishin kufij të përcaktuar mirë, që ndanin një 
fshat nga të tjerët. Kufijtë shënoheshin me gurë të mëdhenj 
të ngulur në tokë, me grumbuj plisash, me rrjedhën e për-
renjve e të lumenjve, me shenja në trungjet e drurëve, atje 
ku kishte pyll, etj. Lëvizja e këtyre shenjave konsiderohej një 
faj shumë i rëndë. Çdo fshatar i njihte mirë kufijtë e fshatit 
të vet dhe mund t’i tregonte me lehtësi, duke përmendur 
toponimet përkatëse.

Përbrenda kufijve të fshatit, përfshiheshin trojet e banesave e përqark 
tyre oborret e kopshtet, pastaj vinin arat ose tokat e punuara dhe më tej 
kullotat pjesa e malit dhe pyllit, që i përkiste fshatit. Kjo ndarje e territor-
eve të fshatit, në shumë zona të Shqipërisë, ruhej ende mjaft mirë deri në 
vitet e Luftës së Parë Botërore, sidomos atje ku mbizotëronte fshatarësia 
e lirë. Pronë plotësisht private, mbi të cilën fshatari dispononte gjithçka 
ishin trojet e banesave dhe kopshtet. Pasi mblidhej prodhimi bujqësor, 
tokat liroheshin dhe kushdo mund të lëshonte bagëtinë për t’i kullotur, 
të tjera toka që shfrytëzoheshin së bashku, pra fshatçe, ishin toka djerrë, 
kullotat e mali dhe sidomos burimet ujore për vaditjen e tokave të 
mbjella, që bëhej sipas një radhe rreptësisht të caktuar për çdo familje.

Vendbanimet fshatare, në përgjithësi, i janë përshtatur klimës dhe 
relievit ku janë vendosur. Fshatrat më të ulëta janë ato të Fushave 
Bregdetare, kurse fshatrat më të larta arrijnë deri në 1400 metra mbi 
nivelin e detit dhe ndodhen në rrethin e Korçës e atë të Kukësit. Banesat 
e një fshati mund të ishin të grumbulluara ose të shpërndara, madje në 
disa zona edhe shumë të shpërndara. Sidoqoftë, fshati kishte një qendër 
shoqërore, rreth së cilës gravitonte aktiviteti i njerëzve në kohën jashtë 
punës dhe kjo mund të ishte një shesh i vogël pranë një rrapi a një lisi 
shekullor, dyqanet ose oborri i ndërtesave të kulteve fetare (kishe a 
xhamie). Në gjysmën e dytë të shek. XX, në shumicën e fshatrave, fondi 
i banesave pothuaj u përtëri, duke ndryshuar tipet e banesave tradicionale 
të mëparshme. U bënë edhe shumë ndërtime social-kulturore, si shkolla 
e kopshte fëmijësh, shtëpi e vatra kulture, njësi tregtare, etj.

Nga përllogaritjet e historianëve ka dalë se, në shek. XV, në Shqi-
përi, mesatarja e shtëpive për çdo fshat, ishte 21; mesataren më të lartë 
e kishte rrethi i Elbasanit, me 38 shtëpi, i ndjekur nga rrethi i Korçës, 
me 28 shtëpi për fshat. Deri në çerekun e parë të shek. XX, rreth 80% 
e popullsisë punonte e jetonte në fshatra, shumica e të cilave kishin nga 
20 shtëpi afërsisht, dhe 3% e fshatrave kishin mbi 1000 banorë. Në 
50-60 vitet e fundit, përqindja e popullsisë fshatare ndaj popullsisë së 
përgjithshme, ra në 64%, megjithëse qeveria e kohës synonte që fshati 
të mos braktisej. Pra, mund të pohojmë, se pesha e kulturës fshatare 
ndaj asaj qytetare, është ende e ndjeshme.

Gjatë shek. XX e sidomos pas Luftës së Parë Botërore, mënyra e 
jetesës në fshatin shqiptar pësoi ndryshime të rëndësishme. E megjithatë, 
në jetën familjare, si edhe në jetën shoqërore, vazhduan të ruhen festa 
popullore me forma të ndryshme argëtimi dhe në ndërgjegjen e njerëzve 
u ruajtën shumë pasuri shpirtërore, të manifestuara në folklorin gojor e 
muzikor të krahinave të ndryshme, sidomos në epikën legjendare e atë 
historike, edhe pse hynin vazhdimisht shumë ide e shije të reja, me anë 
të mjeteve të reja të komunikimit masiv. 

Në ambientin fshatar shqiptar, familja ka ende stabilitet të mirë dhe 
kohezion të bazuar në jetën ekonomike të saj. Për sa i përket strukturës së 
saj, mund të thuhet se ajo tashmë, është thjeshtuar mjaft. Në pjesën më 
të madhe të vendit, familja përbëhet nga çifti i të martuarve me fëmijët 
e tyre beqarë. Vajzat e martuara jetojnë në familjen e burrit. Djemtë e 
martuar, pak kohë pas martese, veçohen nga familja e prindërve dhe 
jetojnë më vete, por në shumë raste, djali më i vogël mbetet në shtëpinë e 
prindërve dhe jeton me ta. Kështu, mesatarja e frymëve për familje është 
5-6 vetë, por ka fshatra, ku kjo mesatare është më e ulët. Megjithatë, 
në kujtesën e njerëzve të moshuar, ruhen raste familjesh të mëdha, ku 
vëllezërit e martuar e fëmijët e tyre jetonin së bashku. Në këto familje 
kishte detyrimisht një rregull strikte në ndarjen e punëve dhe të detyrave 
për të gjithë. Atje ruheshin më gjatë edhe doke e zakone të dikurshme 
të jetës familjare, praktika e rite pagane, etj.

Në ritet e besimet që kanë të bëjnë me ciklin e jetës, pra me lindjen, 
martesën e vdekjen, studiuesit që janë marrë me to, kanë mundur të 
hetojnë edhe rite të lashta, të cilat, sado të zbehta, jetojnë aty-këtu. Këto 
janë kryesisht rite për të ndjellë mbarësi për familjen e çiftuar e çiftet 
e reja, që të shtohen e të kenë sidomos trashëgimtarë meshkuj. Ndër 
zakonet e vdekjes, mund të shënojmë se deri në Luftën e Dytë Botërore, 

Doke e zakone shqiptare

në disa krahina ruhej vajtimi me “ligje” (këngë mortore).
Mjaft rite e besime të tjera lidhen me data të caktuara të një kalendari 

të vjetër popullor dhe sipas studiuesve, kanë të bëjnë me kulte të hershme 
blegtorale e bujqësore. P.sh. Dita e verës apo 1 Marsi, shënohej nga 
një pastrim i përgjithshëm ritual i banesave dhe i oborreve dhe më në 
fund, jo vetëm u vihej zjarri plehrave të mbledhura gjatë këtij pastrimi, 
por në atë zjarr hidheshin edhe vetë fshesat e vjetra, për të filluar stinën 
e re me fshesat e reja, pra është fjala për një rit purifikator. Dikur, në 
fshatra, Dita e Verës pritej me shumë gëzim, sidomos nga fëmijët. Dita 
e Shën Gjergjit (23 Prill), ishte gjithashtu një festë e shoqëruar me rite 
e praktika zbavitëse. Atmosferë gëzimi e hareje në fshat krijonin edhe 
zjarret e mëdhenj, që ndizeshin nëpër oborre e në kryqëzime të rrugëve 
më 22 Qershor, Ditën e Shën Gjonit. Rite shumë interesante shoqëronin 
dikur nëpër malësi festën e “buzmit” në natën e solsticit të dimrit.

Shumë festa lidheshin me javën bujqësore e blegtorale, si ishin 
përfundimi i korrjeve, qethja e dhenve, kthimi i barinjve nga kullotat 
verore, etj.

Mite e besime popullore
Një aspekt me interes i kulturës popullore shqiptare kanë qenë 

padyshim, mitet, supersticionet e besimet fetare. Dihet historikisht, 
se feja e krishterë filloi të përhapej ilegalisht në Iliri, që në sheku-
llin e parë të erës sonë. Ungjillëzimin e saj e filloi Shën Pali dhe e 
përfunduan misionarët latinë. Kjo shpjegon faktin, se përse në gjuhën 
shqipe, terminologjia fetare e krishterë është e burimit latin, si në Veri 
e në Jug. Me përhapjen e myslimanizmit, e sidomos nga shek. XVII 
e këtej, lindën disa fenomene të veçanta, si kriptokristianizmi në disa 
fshatra në rrethin e Elbasanit (në krahinën e Shpatit), që vazhdoi deri 
në Shpalljen e Pavarësisë më 1912. Por në shek. XIX, edhe në disa 
zona të Shqipërisë Veriore (p.sh. në Lurë), kishte familje të përziera 
në pikëpamje fetare: disa pjesërisht katolikë e disa të tjerë myslimanë. 
Nga Lufta e Parë Botërore ka ardhur duke u rritur edhe numri i atyre, 
që nuk i ndjekin rregullisht praktikat fetare. Në këtë kuadër historik, 
nuk është e vështirë të kuptohet, se si u bë e mundur që të ruhej deri në 
shekullin tonë një përzierje e traditave të lashta pagane, me elementë të 
krishterimit e të myslimanizmit.

Ndër mitet më të lashta të ruajtura aty-këtu deri në fillim të shek. 
XX, ishte sigurisht kulti i diellit, i cili ka lidhje me kultin e zjarrit e të 
vatrës (sepse vetë dielli është burim drite e ngrohtësie), si edhe me kultet 
bujqësore e blegtorale (sepse jeta e çdo gjallese në tokë varet nga dielli). 
Ruhej gjithashtu, nderimi për disa maja malesh, që adhuroheshin, si 
“maja të diellit”. Kështu, në data të caktuara, bëheshin pelegrinazhe në 
disa maja malesh, si Maja e Rumies, Gjalica e Lumës, Çuka e Tomorit, 
Këndravica, etj. Në këto festa ndizeshin zjarre të mëdhenj në pritje të 
lindjes së diellit dhe besohej se ata ia shtonin fuqinë diellit. Le të kujto-
jmë këtu, se mallkimi më i fortë që ndeshim në epikën legjendare për 
kundërshtarin e heroit, është: “T’u shkimt hisja e diellit”.

Në shumë vise shqiptare ka pasur gjurmë të një “kulti të gjarprit”, 
veçanërisht, për gjarprin e bollës së shtëpisë, që konsiderohej si një hyjni 
mbrojtëse. “Kulti i gjarprit” ka qenë shumë i njohur edhe tek Ilirët e 
lashtësisë e sidomos tek dalmatët. Në malësitë tona, dikur mendohej se 
çdo shtëpi e kishte gjarprin e vet mbrojtës.

Në epikën legjendare flitet edhe për figura të tjera mitologjike mbro-
jtëse të njeriut, si ishin orët dhe zanat a shtojzovallet. Ora mund të merrte 
në mbrojtje personin, familjen, por edhe gjithë fisin. Zanat ishin gra të 
bukura, por edhe trime e luftëtare. Besohej, se ato banonin në shpella 
mes pyjesh, pushonin në mrize, pranë burimeve ose në maja malesh. 
Studiuesit e mitologjisë mendojnë, se zana ka lidhje me një perëndi ilire 
të pyjeve e të burimeve që, në interpretimin romak mori emrin Diana.

Dragoi përfytyrohej si një qenie e mbinatyrshme, me fuqi të jashtëza-
konshme. Bëma e tij kryesore ishte të lironte ujërat, që i kishte zënë 
kuçedra. Besohej, se dragonjtë luftonin sidomos në kohë furtunash të 
mëdha, duke përdorur topuzët, heshtat, shigjetat, gurët me brima, por 
sidomos parmendat e zgjedhat. 

Ata mund të shkulnin edhe drurë të 
mëdhenj e gurë të malit.

Kuçedra, përfytyrohej si një qenie 
mitologjike, që mishëronte forcat e verbra 
shkatërruese të natyrës. Thuhej, se ajo 
ishte si një gjarpër i madh me 3, 7, 9 ose 
12 koka, që mund të villnin zjarr. Zinte 
vend pranë burimeve, ndalonte ujin dhe i 
linte njerëzit të vuanin.

Ka pasur padyshim edhe figura të tjera 
interesante në mitologjinë shqiptare, që 
nuk mund të arrijmë t’i përmendim këtu, 
ashtu si ka pasur edhe supersticione mbi 
magjitë, syrin e keq, parashikimin e së 
ardhmes, etj.

Arti fshatar e zejtaritë artistike
Zhvillimi i artit fshatar dhe i zejtarive 

artistike në tre-katër shekujt e fundit në 
Shqipëri, ka qenë i lidhur ngushtë me 

kushtet historike e shoqërore të vendit, si ishin pushtimi i gjatë osman me 
pasoja të rënda në plan fetar e kulturor, shtypja kombëtare e shoqërore e 
ushtruar gjatë këtij sundimi të huaj, etj. Këto kushte të vështira penguan 
lulëzimin e artit në shumë fusha, si në arkitekturën monumentale, në 
skulpturë, etj., dhe e ndrydhën për një kohë artin vendas në sfera më 
të kufizuara si janë artet minore. Në pamundësi për të trajtuar të gjitha 
fushat e arteve të aplikuara popullore, më poshtë, po flasim shkurtimisht 
vetëm për disa prej tyre.

Në fshatin shqiptar, tradita e punimit dhe e zbukurimit të objekteve 
të vogla prej druri nga vetë fshatarët për nevoja të jetës së përditshme, 
aty-këtu, u ruajt e gjallë edhe në gjysmën e parë të shekullit XX. Kështu, 
barinjtë zbukuronin kërrabat, furka, boshte, etj. Ndërsa të tjerë fshatarë 
më të stërvitur, punonin karrige me forma tradicionale, si ishin ato të 
Dukagjinit, të Pukës, të Mirditës, etj., apo djepa për fëmijë, vegla 
muzikore e sidomos arka për pajë.

Në disa krahina të vendit, punimi i drurit kishte arritur të ngrihej 
në zejtari artistike.

Nga shekujt XIII-XIX, kemi ekzemplarë gdhendjesh në dru, që 
tërheqin edhe sot admirimin tonë, si interiore ndërtesash kulti, interiore 
banesash fshatare e qytetare, etj. Një nga ekzemplarët më të përkryer 
është padyshim ikonostasi i kishës ortodokse të fshatit Leusë të Për-
metit, i punuar në fund të shekullit XVIII. Atje, sfondi vegjetal është 
mbizotërues, por me degët e gjethet e shumta, ndërthuren edhe figura 
kafshësh reale e fantastike, zogj e simbole të ndryshme kristiane.

Punime të shquara në dru gjenden edhe në interiore banesash, 
kryesisht tavane, dollapë muri. kapakë dritaresh, trapazanë, në qytete 
si Gjirokastra, Berati, Elbasani, Shkodra, Prizreni, etj.

Traditën e punimit të argjendit e gjejmë në lulëzim të plotë në shekujt 
XVII-XVIII. Edhe sot, ruhen veçanërisht në koleksione muzeore, ob-
jekte argjendi me mbishkrime të datuara e me prejardhje nga qendra të 
ndryshme qytetare të vendit, si Shkodra, Elbasani, Berati, Voskopoja, 
etj. Ato janë shumë herë të cilësisë të lartë artistike, qofshin kulti, si 
kryqe, potirë, kapakë ungjijsh, etj., qofshin objekte laike, si stoli trupi, 
pajisje shtëpiake, etj.

Mjeshtrit e talentuar argjendarë të qyteteve, gjatë shekujve XVIII-
XIX, kanë punuar për të veshur me pafta argjendi një numër shumë 
të madh pushkësh të gjata, koburesh, jataganësh, vezmesh, qe konsi-
deroheshin si pajisje të nevojshme të çdo burri, nga të cilat, një numër 
i mirë ruhet ende nëpër muzetë e vendit. Madje, ka shumë prej tyre, 
që janë edhe të lara me ar.

Midis të gjitha objekteve prej argjendi të ekzekutuara me teknika të 
ndryshme (me të rrahur, me të derdhur, etj.), finesë të veçantë paraqe-
sin punimet me filigran, qe ishin më fort një specialitet i mjeshtërve 
argjendarë të qyteteve të veriut se sa i atyre të jugut.

Gratë fshatare në Shqipëri, prej shekujsh janë marrë me endjen e 
pëlhurave të ndryshme, që shërbenin qoftë si pjesë veshjeje, qoftë si 
pajisje shtëpiake (dyshekë, peshqirë, shtroje, mbulesa, peceta duarsh, 
mësalla tryeze, etj.).

Në Shqipëri, pëlhurat e mëndafshta janë punuar e përdorur më 
shumë se në vende të tjera të Ballkanit, ndoshta sepse edhe klima e 
favorizonte rritjen e krimbit të mëndafshit, meqenëse në disa zona 
ishte mjaft i përhapur mani i bardhë. Tekstilet e leshta, të ekzekutuara 
me një varg teknikash të ndryshme pune, përdoreshin gjerësisht dhe 
ruanin shumë karakteristika lokale, që i bënin punimet e një krahine të 
dalloheshin nga ato të krahinave të tjera. Të tjera punëdore me interes, 
ishin thurjet e ndryshme me shtiza, ojat e dantellat e sidomos qëndisjet 
e shumëllojshme, që nga qëndisjet e thjeshta fshatare deri tek qëndisjet e 
mahnitshme e virtuoze me fije mëndafshi ose ari të mjeshtërve qëndistarë 
të disa qyteteve, dhe më herët, edhe pranë manastireve të kohës. Midis 
punëve të tyre, kemi edhe ekzemplarë të rrallë, si është rasti i Epitafit 
të madh të Glavenicës (pranë Beratit), që mban datën 1373, si dhe të 
tjera qëndisje laike e fetare me interes të veçantë.
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Rëndësia madhore dhe 
historike e Konferencës së Pezës

Konferenca e Pezës 
në çështjen kombëtare
Konferenca e Pezës e mbajtur më 16 

shtator 1942 është ngjarja më madhore e 
LANÇ-it, për të cilën është shkruar e do 
të shkruhet në shekuj. Vlera e kësaj kon-
ference qëndron në rëndësinë e vendi-
meve që mori për zhvillimin e luftës në 
Shqipëri. Detyra e çdo shqiptari është 
që kjo ngjarje madhore të nderohet e të 
përkujtohet në përjetësi. Konferenca e 
Pezës sjell dhe sot një përvojë të çmuar 
dhe të vlefshme për shoqërinë shqiptare. 
Mesazhi dhe mësimi i madh i Kon-
ferencës së Pezës qëndron gjithmonë 
aktual që është dialogu, mirëkuptimi 
dhe bashkëpunimi mes shqiptarëve 
e forcave politike. Këto pavarësisht 
nga bindjet, alternativat e orientimet 
ideologjike, gjithmonë i bashkon një 
çështje e madhe e përbashkët, çështja 
kombëtare, përparimi dhe zhvillimi i 
kombit. Konferenca e Pezës gjithmonë 
përbën një objekt me rëndësi studimi e 
hulumtimi për historinë tonë shekullore. 
Në vitet e demokracisë ku mendimi i lirë 
pluralist, ka përparësi, opinioni publik 
ka lexuar shkrime me vlerësime të 
ndryshme për Konferencën e Pezës dhe 
protagonistët e saj. Koha kërkon që kësaj 
ngjarje të madhe historike dhe aktorëve 
që e iniciuan, t’u bëhet vlerësimi i duhur 
dhe i merituar.

Rëndësia e Konferencës së Pezës 
qëndron në rolin që luajti në ecurinë e 
procesit e zhvillimit të luftës në vendin 
tonë, por dhe e lidhur dhe me popujt e 
tjerë që përkonin përparim dhe çlirim 
nga pushtuesit nazifashistë. Vendimi për 
thirrjen e Konferencës, kur situata ishte e 
rëndë, e vështirë, e mbushur me rreziqe 
të mëdha, për ekzistencën si popull e si 
komb, por patriotët, atdhetarët, komu-
nistët ia dolën që të mbanin një mbledhje 
historike shumë pranë kryeqytetit që e 
kishte pushtuar fashizmi. Shoqëria shqip-
tare gjendej në udhëkryq, ndaj kërkohej 
reflektim i thellë, i shpejtë, mobilizim e 
angazhim i përgjithshëm i forcave patrio-
tike në vend, për të marrë në dorë fatet 
e atdheut që vuante nga pushtimi fashist. 
Shpëtimi dhe çlirimi i vendit do të vinte 
nga populli, që priste të organizohej e të 
mobilizohej për luftë. Konceptimi i situ-
atës, ndjenja e përgjegjësisë, preokupimi 
për zgjidhjen e problemeve të popullit 
shqiptar, bënë që pas një pune përgati-
tore, të arrihej marrëveshja midis forcave 
dhe rrymave të ndryshme që ekzistonin 
në vend, në thirrjen e Konferencës së 
Parë Kombëtare Nacionalçlirimtare. Një 
mbledhje e tillë nuk ishte e lehtë, por pre-
okupacioni e angazhimi i forcave pjesë-

marrëse ishte në kohën dhe momentin 
historik që po kalonte vendi. Në procesin 
e përgatitjes së mbledhjes u kapërcyen 
hezitimet, ngurrimet e dyshimet për njeri-
tjetrin. U arrit që në tryezën e bisedimeve 
të ulen njerëz me bindje, me prirje e me 
orientime të ndryshme ideologjike, për 
hir të interesave kombëtare. Konferenca 
siguroi një përfaqësim të gjerë, duke i 
dhënë të drejtën legjitime për të vepruar 
me përgjegjësi të lartë përpara historisë, 
për fatet e popullit që ishte ngritur në luftë 
për lirinë dhe pavarësinë e atdheut.

Organizimi i luftës së armatosur
Në shtypin e demokracisë shpesh 

është diskutuar se kush ishte iniciator 
dhe organizator i Konferencës, ishte ky 
fryt i preokupimit, i punës dhe i aktiv-
izimit të disa njerëzve të veçantë, me 
autoritet, me njohje e lidhje të gjëra në 
rrethet nacionaliste; apo ishte produkt i 
një mendimi të përpunuar mirë nga një 
forcë politike e organizuar e serioze që 
kishte dhe vizion për gjendjen në vend e 
për rrugët e zgjidhjes. Dihet se e vetmja 
forcë politike e organizuar në vend në 
atë kohë ishte Partia Komuniste Shqip-
tare. Ajo mori përsipër dhe i takon edhe 
merita e organizimit të Konferencës dhe 
të dokumenteve të saj. Në atë kohë Par-
tia Komuniste Shqiptare kishte shpallur 
hapur qëndrimin ndaj pushtuesit dhe po 
organizonte masat e para në zhvillimin 
e luftës së armatosur duke filluar me 
njësinë bazë embrionale të luftës së 
armatosur që ishin njësitet guerile dhe 
deri diku edhe disa çeta partizane.

Për organizimin e luftës kundër 
pushtuesit nuk ishin të interesuar vetëm 
komunistët. Shqetësim dhe gatishmëri 
kishin patriotë dhe atdhetarë të nder-
shëm, të orientimeve dhe besimeve të 
ndryshme fetare nga mbarë vendi. Kjo 
përputhje interesash jetike, ky preoku-
pim i përbashkët i forcave atdhetare, 
krijoi premisat e duhura për kontakt e 
dialog midis tyre, produkt i të cilave 
ishte edhe vendimi për thirrjen e Kon-
ferencës së Parë Nacionalçlirimtare. 
Ka pasur dhe ka edhe sot mendime se 
Konferenca e Pezës ishte makinacion i 
Partisë Komuniste Shqiptare. Por Partia 
Komuniste Shqiptare nuk ishte si Partia 

pjesëmarrësit. Ideja kryesore bazë që u 
shtrua ishte bashkimi i gjithë popullit shqi-
ptar dhe organizimi i tij në luftë kundër 
pushtuesve. Kështu Fronti mori përsipër 
dhe u ngarkua me detyra të rëndësishme: 
të ngrinte popullin shqiptar në luftë 
kundër okupatorit për të rifituar pa-
varësinë e atdheut, të udhëhiqte këshillat 
nacionalçlirimtare që do të formoheshin 
si organe lufte në zonat e pushtuara dhe 
si organe pushteti në zonat e çliruara dhe 
të rreshtonte Shqipërinë dhe luftën e saj 
në koalicionin anglo-sovjeto-amerikan.

Nga shikimi i procesverbalit të 
Konferencës si dokumenti bazë, del se 
aty u hodhën për diskutim probleme 
të shumta. Por, dy ishin problemet e 
mëdha, në të cilat u ndal gjerësisht Kon-
ferenca: bashkim dhe luftë ose bashkim 
për luftë. Për nevojën e bashkimit e të 
organizimit të popullit në luftë, nuk pati 
kundërshtime parimore. Për këto qysh 
në fillim u arrit konsensusi e mirëkup-
timi i duhur, që siguroi dhe suksesin e 
punimeve të Konferencës. Delegatët 
të gjithë u shprehen për bashkim. Në 
diskutimet e lira u sqarua çështja se si 
do të bëhej bashkimi. Bashkimi do të 
arrihej në luftë kundër pushtuesit dhe se 
do të bëhej pa dallim klase, krahine, feje 
e ideje. Fronti i përbashkët kishte një 
qëllim të vetëm: të luftonte pushtuesin 
e huaj për çlirimin e vendit dhe për 
ndërtimin e një shoqërie të re, të lirë e 
demokratike. Fronti kishte për detyrë 
të përgatiste popullin për kryengritjen 
e përgjithshme të armatosur, e cila do 
të niste e zhvillohej nga njësitet guerile 
e më pas me çetat partizane. Nga kjo 
luftë do të dilte Shtabi i Përgjithshëm 
dhe do të krijohej Ushtria e rregullt 
Nacionalçlirimtare e popullit shqiptar.

Çështja e regjimit politik
Në Konferencë u trajtua dhe çështja 

e regjimit politik. Të gjithë delegatët 
u shprehen se regjimi i ri në Shqipëri 
duhet të ishte regjim demokratik. Në 
Konferencë u ngrit dhe çështja e Zogut, 
ku u arrit në përfundimin që kjo çështje 
duhet t’i lihej në dorë popullit për të 
vendosur sipas dëshirës dhe vullnetit të 
tij. Abaz Kupi, që përfaqësonte në Kon-
ferencë zogistët, deklaroi se “unë kërkoj 

Shqipërinë njëherë e jo Zogun. Në qoftë 
se populli e do, do ta vendosë”. Në për-
fundim u arrit marrëveshja se karakteri 
demokratik i regjimit, që kërkohej nga 
të gjithë delegatët, të shprehej në fjalët 
në luftë për “Shqipërinë e lirë, të pan-
dashme, indipendente e demokratike”. 
Ndërsa për formën e regjimit, këtë e 
vendoste populli pas luftës. Qeverisja e 
vendit gjatë luftës do të kryhej nëpërmjet 
këshillave nacionalçlirimtare, të cilat do 
të shërbenin njëkohësisht si organe të 
pushtetit të ri dhe si organe të bashkimit, 
të organizimit e të mobilizimit të popullit 
në luftë.

Konferenca diskutoi dhe çështjen e 
Kosovës, ku delegatët njëzëri u shprehën 
për zgjidhjen në bazë të vetëvendosjes së 
lirë, si e parashikonte Karta e Atlantikut 
dhe të drejtën e vetëvendosjes, kosovarët 
dhe shqiptarët e viseve të tjera do ta 
fitonin duke u hedhur në luftë kundër 
fashizmit. Lëvizja Nacionalçlirimtare e 
Shqipërisë nuk do të kursente ndihmën 
e saj, që në Kosovë të organizoheshin 
për luftë dhe të krijonin këshillat e tyre 
nacionalçlirimtare.

Vendimet e Konferencës, patën 
jehonë në zhvillimet politike në vend. 
Kështu u rritën me shpejtësi radhët e 
Frontit Nacionalçlirimtar me patriotë 
nga i gjithë vendi. U shtuan e u zgje-
ruan njësitë partizane me luftëtarë të 
rinj nga të gjitha krahinat. Zhvillimet 
pozitive patën ndikim dhe në arenën 
ndërkombëtare. Pas Konferencës së 
Pezës, në dhjetor 1942, Fuqitë e Mëdha 
Aleate (SHBA, BS dhe Anglia) njohën 
zyrtarisht luftën e popullit shqiptar dhe 
Shqipërinë si pjesëtare të Koalicionit 
Antifashist Botëror.

Përvojë mësimesh
Konferenca si ngjarja më e madhe 

e LANÇ-it sjell një përvojë mësimesh 
me vlerë në ditët tona. Te kjo ngjarje 
çdo shqiptar e çdo forcë politike gjen 
mësime për të kontribuar në zgjidhjen 
e halleve e të problemeve të shumta 
me të cilat ballafaqohet sot. Peza dhe 
e gjithë Shqipëria bën thirrje për të 
respektuar bindjet dhe përkatësitë 
politike, shoqërore e fetare, duke u 
ngritur mbi pasionet dhe interesat 
e vogla, siç u ngritën burra e gra të 
mençur 80 vjet më parë, për të zgjidhur 
së bashku hallet e problemet që ka sot 
vendi. Shqipërisë i duhet sot më shumë 
se kurrë mirëkuptimi, bashkëpunimi dhe 
bashkëqeverisja. Për intereset kombëtare 
duhet të lëmë mënjanë mosmarrëveshjet, 
grindjet dhe mëritë, çdo gjë që bie ndesh 
dhe dëmton luftën dhe përpjekjet për 
stabilitet e zhvillim. Ky mesazh vjen 
nga Konferenca historike e Pezës. Këtë 
duhet ta ndiejë si nevojë e si detyrë 
çdo shqiptar, çdo patriot e çdo forcë 
patriotike, pavarësisht nga pozicioni dhe 
orientimi ideologjik që ka. Shqipëria 
është e të gjithëve dhe të gjithë kanë 
përgjegjësinë dhe obligimin për ndër-
timin dhe përparimin e saj.

Fashiste Shqiptare në shërbim të okupa-
torit. PKSH ishte dhe mbeti deri në fund 
për luftë të armatosur, e vendosur për 
të luftuar nazi-fashizmin dhe çlirimin e 
vendit. Në Pezë kjo forcë kërkoi bashki-
min e të gjitha forcave politike të vendit, 
komunistë e antikomunistë, zogistë e 
antizogistë, për të rifituar me luftën e 
armatosur pavarësinë e atdheut dhe për 
pjesëmarrje të Shqipërisë në koalicionin 
e madh antifashist.

Në Konferencë me vullnetin e tyre 
dhe jo se i detyroi kush shkuan dhe 
nacionalistë. Vetëdija patriotike, ndjenja 
e përgjegjësisë për fatet e vendit ishte 
motivi që i nxiti dhe i shtyu ata drejt 
Pezës. Nacionalistët patriotë pjesëmarrës 
në Konferencë, ishin dy herë më shumë 
se komunistët. Për nga pjesëmarrja, Kon-
ferenca ishte kuvend i vërtetë pluralist, ku 
morën pjesë nacionalistë të të gjithë spe-
ktrit politik, të të gjitha rrymave kryesore 
të vendit. Kështu rrymat u përfaqësuan 
me krerët e tyre: komunistët me Enver 
Hoxhën, Ymer Dishnicën, Mustafa Gjin-
ishin, Koço Tashkon, Nako Spiron etj., 
dhe zogistët me Abaz Kupin e Muharrem 
Bajraktarin. Gjysma e pjesëmarrësve 
përfaqësonin rrymat e tjera nacionaliste, 
të lidhur ose jo deri në atë kohë me komu-
nistët dhe me luftën çlirimtare, si Myslim 
Peza, Mustafa Xhani, Haxhi Lleshi, 
Qirjako Harito, D. Çela, Halim Begeja, 
Skënder Muço, R. Jarani, A. Cami, M. 
Juniku, Kamber Qafmolla, S. Jegeni. 
Në Konferencë u përfaqësua dhe gruaja 
shqiptare me Nexhmie Xhuglinin etj. 
Nga kjo pjesëmarrje e gjerë e pluraliste, 
Konferenca kishte legjitimitetin e plotë 
për të vendosur për çështje që lidheshin 
me të ardhmen e vendit.

Vendimet dhe detyrat 
e Konferencës së Pezës
Vendimi kryesor i Konferencës ishte 

bashkimi i gjithë shqiptarëve, pavarësisht 
nga përkatësitë shoqërore, nga dallimet 
fetare, nga origjina krahinore dhe nga 
bindjet politike, në një organizatë të 
përbashkët me emrin “Fronti Antifashist 
Nacionalçlirimtar”. Referati kryesor që 
mbajti Enver Hoxha për Frontin Na-
cionalçlirimtar ishte dhe boshti qendror 
rreth të cilit u diskutua gjerësisht nga 

Prof. Asoc. Dr. BerNArD ZOtAJ, 
(Mjeshtër i Madh)

(Në kuadrIN e 80-vjeTorIT Të mBajTjes së saj)
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Xhudistja Nora GJAKOVA, fitoi 

medaljen e artë olimpike në kategori-

në deri në 57 kilogramë, duke rrëm-

byer kështu medaljen e dytë të artë për 

Kosovën në Lojërat Olimpike “Tokio 

2020”. Nora është pjesë e Ministrisë së 

Mbrojtjes dhe Forcave të Armatosura 

që nga viti 2021. 

Ilirjan SULI, është një nga peshëngritësit 

më të suksesshëm të vendit tonë. 

Me mbi 100 rekorde kombëtare, Iliriani 

është nënkampion bote në peshëngritje, 

ku në Europianin e vitit 2000 i dhuroi 

Shqipërisë medalje bronzi. Është pjesë e 

Ministrisë së Mbrojtjes që nga viti 2021.


